
Алтын кенішіндегі ш��ыр�а �лап кеткен автобус ты� табылмай жат�анына алты к�ннен асып, жетінші 
к�нге кетті. Т�тенше жа�дайлар министрі Сырым Шә ріп ханов мндай к�рделі жа�дайда�ы апатты� %аза�-
станда ал�аш рет болып отыр�анын жеткізді. 'йткені опырыл�ан ойы�ты� тере�дігі – 150 метрдей.
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ҮКІМЕТ 
ҮКІЛЕГЕН ЖОБА

Жаңа Бюджет кодексінің жоба-
сын былтыр қыркүйекте Парла-
мент ке жолданар алдында Үкіметте 
таныстырған оны әзірлеуші орган-
ның басшысы, Ұлттық экономика 
министрі $лібек Қуантыров бола-
тын. Сол кезде к(п жаңашылдықты 
құлағымыз шалып, к(ңіліміз мар-
қайған. Құжат сыңайы әжептәуір 
жетілдірілген екен. Мәселен, енді 
Ұлттық қордың ақшасын оңды-
солды жұмсауға тыйым салынады. 
Одан берілетін нысаналық транс-
ферттер тек маңызды инфрақұры-
лым дарға жұмсалады. Ол санатқа 
жұмыс орындары мен қосымша 
салық түсімін беретін (ндіріс 
ошақтары, яки фабрика-
зауыт  тардың құрылысы не 

тіршілікті қамтамасыз ететін ин-
фрақұрылымдар жатады.

Одан б(лек, ел бюджеті оңтай-
ландырылған – яки шашыраңқы 
фрагменттік ережелері бір жүйеге 
келтіріліп, нақтылаушы нормалар 
заңға тәуелді нормативтік-құқық-
тық актілер деңгейіне түсірілген. 
Бұрын екі құжат болған бюджеттік 
бағдарлама мен бюджеттік (тінім 
біріктірілген. Енді бюджеттік бағ-
дарламалардың әкімшілері «бюд-
жеттік сұрау» деген бір құжат да-
йын дайды. Бұл ретте даму жос па-
рын тұрақтандыру және бюджеттік 
бағдарлама форматын (згерту ар-

қылы стратегиялық және бюд-
жеттік жоспарлаудың (зара 
байланысы қамтамасыз 

етіледі.

КАРЬЕР ҚАУІПСІЗДІГІНЕ 
КІМ ЖАУАПТЫ? 
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ТІЛ ТАЗАЛЫҒЫ 
ТЕМІРЖОЛҒА ЖЕТТІ

БЕТ
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«ЖЕТІГЕН» ЖАҢАРЫП, 
«АЛАТАУҒА» АЙНАЛДЫ

БЕТ
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QARMET ЕРЕКШЕ 
БАҚЫЛАУДА БОЛАДЫ 

БЮДЖЕТ КОДЕКСІ: БЮДЖЕТ КОДЕКСІ: 
ЖОБАДА 
ШИКІЛІК КӨП

Сонымен, «Бюджет кодексі туралы» за� жобасы Мәжілісті� 
былтыр�ы 27 желто�сан к�нгі е� со��ы Жалпы отырысында екін-
ші о�ылым�а �тті. Дегенмен �жат әлі де шикі деуге негіз бар. 

Мемлекет басшысы %ара�анды облысы ны� әкімі 
Ерма�анбет Б�лекпаевты �а былдады.

Президентке Қарағанды облысының 2023 жылғы әлеумет-
тік-экономикалық даму қорытындысы туралы есеп берілді.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа былтыр 11 айдың ішінде (ңір-
дегі (неркәсіп (німінің к(лемі 3,1 триллион теңгені құрағаны 
ж(нінде баяндалды. Негізгі капиталға салынған инвестиция 
16,3 пайызға артып, 727 миллиард теңгеге жеткен.

Облыс әкімінің айтуынша, (ңдеу (неркәсібі салаларында, атап 
айтқанда, машина жасау ісінде – 45 пайыз, жеңіл (неркәсіпте 
– 23,9 пайыз, фармацевтикада 20 пайыз (сімге қол жеткізілген. 
Сонымен қатар қағаз (неркәсібінде, құрылыс индустриясы мен 
қара металлургияда (сім байқалады.

Шағын және орта бизнес саласында 100 мыңнан астам ком-
пания қызмет етеді және бұл бағытта (ңірдегі белсенді халықтың 
45 пайызы жұмыс істейді. Кәсіпкерлер үшін б(лшек салықтың 
м(лшері 4 пайыздан 2 пайызға дейін т(мендетілді. Биыл жалпы 
(ңірлік (німдегі шағын және орта бизнестің үлесін 19 пайыздан 
25 пайызға арттыру жоспарланып отыр.

Облыс әкімінің айтуынша, экономиканың барлық саласында 
25 мыңнан астам жұмыс орны ашылып, жұмыссыздық деңгейі 

4,1 пайызға, кедейлік деңгейі 2,7 пайызға дейін т(мендеген. Ал 
халықтың нақты табысы 4,7 пайызға к(бейген.

Бұдан б(лек, Президентке жылыту маусымының барысы, 
Qarmet кәсіпорнындағы қазіргі жағдай туралы баяндалды. 
Мемлекет басшысына жаңа инвестордың (ндірісті тұрақтан-
дыру және оның к(лемін арттыру бағытында қабылдап жатқан 
шаралары, сондай-ақ (ндірісті жаңғырту және компания жұ-
мысшыларының еңбек қауіпсіздігін қамтамасыз ету жоспары 
ж(нінде мәлімет берілді.

$леуметтік сала бойынша ауылдық жерлерде 92 денсаулық 
сақтау нысанының құрылысы, екі ауданаралық аурухананы 
жаңғырту жұмыстары басталған. Биыл «Жайлы мектеп» жо-
басы аясында (ңірде 7 100 орындық 10 мектеп пайдалануға 
берілмек.

Сонымен бірге Ермағанбет Б(лекпаев әлеуметтік саланың 
жай-күйі, «Ауыл – ел бесігі» және «Ауыл аманаты» жобаларының 
іске асырылуы туралы да баяндады.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев облысты одан 
әрі дамыту және тұрғындардың әл-ауқатын жақсарту ж(нінде 
бірқатар тапсырма берді. Сондай-ақ Мемлекет басшысы Qarmet 
компаниясына қарасты нысандардағы жағдайды ерекше бақы-
лауға алу қажет екенін атап (тті.

4 қаңтарға қараған түні «Майқайыңалтын» АҚ-на 
қарасты шахтаның жанында топырақ опырылып, 
автобус шұңқырға түсіп кетті. К(ліктің ішінде жүргізу-
шіден б(лек, үш құтқарушы болған. Т(тенше жағдайлар 
департаментінің құтқарушылары бірнеше сағаттан 
кейін шұңқырдан екі адамның де несін алып шықты. 
Олар – 24 жастағы Сарқыт Берліқан мен 53 жастағы 
Олег Тышке вич. Енді бір құтқарушы мен жүргізуші әлі 
табылған жоқ.

Т(тенше жағдайлар қызметінің 9 қаңтар күні 
таратқан мәліметіне сүйенсек, кеніш аумағында 
күндіз-түні жұмыс істеп жатқан құтқарушылар мен 
ауыр техникалар ойықтан 70 мың текше метрден астам 
топырақ пен тау жынысын шығарған. Автобус жатыр 
деп шама   ланған жерге жету үшін әлі де тереңдету жұ-
мыстарын жүргізу қажет. «Іздеу жұмыс    та рына барлығы 
142 адам, 49 техника, 3 ки но  ло   гиялық есеп және 2 
ұш  қышсыз ұшу ап   параты (дрон) жұмылдырылды. Бү-
  гін топырақтың қозғалысын және шұңқыр  дың түбін 
(згерту үшін ТЖД құтқарушыларын маркшейдер ма-
ман мен бірге ойыққа түсіру жоспарланған», – делінген 
(ңірлік ТЖД-ның 9 қаңтардағы хабарламасында.

(Жалғасы 4-бетте)
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АдайАдай  
жыл	ысы:жыл	ысы:
ҰЛТТЫҚ ҚАЗЫНАМЫЗҰЛТТЫҚ ҚАЗЫНАМЫЗ

Осыдан бір жылдан астам уа�ыт брын, 2022 жыл�ы 
7 �арашада Ма��ыстау облысыны� жртшылы�ымен кез-
дескен Мемлекет басшысы %асым-Жомарт То�аев �а-
за�ты� «Адай жыл�ысы» елімізді� брендіне айналатынын 
айт�ан болатын. Содан бері мемлекет �алымдармен, са-
рапшылармен бірге салма�ты жмыс ж�ргізді. Міне, Адай 
жыл�ысы «дербес т�ым» ретінде танылып, арнайы патент-
ке ие болып, ресми мәртебесі бекітіліп отыр.

�лы	талды�лы	талды
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КРЕАТИВТІ ИНДУСТРИЯНЫ 
ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

Сенатты� �леуметтік-мәдени даму және �ылым комитетіні� депутаттары Шайс&лтан 
Шаяхметов атында�ы «Тіл-�азына» &лтты. �ылыми-тәжірибелік орталы�ында болды. Шара 
«Шы�армашылы. индустрияны дамыту келешегі және зияткерлік меншікті .ор�ауды� 
.&.ы.ты. әдістері» та.ырыбы бойынша д:�гелек ;стел отырысына дайынды. аясында :тті.

ЖАЛАҚЫ МӨЛШЕРІ 
ЖАҢА ӘДІСПЕН ЕСЕПТЕЛЕДІ

ТІЛ ТАЗАЛЫҒЫ 
ТЕМІРЖОЛҒА ЖЕТТІ

Бір.атар облыстар мен .алаларда теміржол стансаларыны� атауы ауысады. Кезінде 
жа�ылыс жазылып, жа�са.ты. кеткен атаулар т;зетіліп, т;пкі мәнін таппа.. К:лік 
министрлігіні� бірнеше теміржол стансасы мен разъезді� атауларын :згерту туралы 
.аулы жобасы .о�ам тал.ысына т;су ;шін «Ашы. Н�А» порталына шы�арылды.

?лтты. .ауіпсіздік комитеті .о�ам-
ды. .ауіпсіздікке .ылмысты� &йым-
дас.ан т;рі тарапынан т:нетін .атер-
лерге .арсы іс-.имыл бойынша кешенді 
шараларды ж;зеге асырып жатыр.

«2023 жылы ҰҚК полиция органдарымен 
бірлесіп, 15 аса қауіпті ұйымдасқан қыл мыс-
тық топтың жолын кесті. Тінту кезінде бұл 
топ мүшелерінен оқ ату қаруы, ақша қара-
жаты, есірткі заттары мен олардың құқыққа 
қайшы әрекеттерінің $зге де заттай дәлел-
демелері алынды. Жалпы, кісі $лтіру, тонау, 
бопсалау, қарақшылық және басқа ауыр 
қылмыстар жасады деген күдікпен 98 адам 
ұсталып, олардың 40-ы сотталды. Қалған-
дарына қатысты әлі де сотқа дейінгі тергеп-
тексеру жүргізіліп жатыр», – деп мәлімдеді 
ҰҚК баспас$з қызметінен.

Ұйымдасқан қылмысқа қарсы күрес 
бойынша іс-шаралар жалғасып жатыр.

ҰЙЫМДАСҚАН ҚЫЛМЫСТЫҢ 
ЖОЛЫН КЕСТІ

Депутаттар кездесу барысында орталықтың 
жұмысымен танысты. Сондай-ақ алдыңғы 
қатардағы әлемдік технологиямен жасалған 
жасанды интеллект саласына мемлекеттік тілді 
кіріктіру және мемлекеттік тілді оқытудың озық 
тәсілдерін әзірлеу мәселелері туралы орталық 
қызметкерлерімен, сарапшы-ғалымдармен және 
ІТ мамандармен пікір алмасты. 

«Мемлекет басшысының ІТ саласына, оның 
ішінде жасанды интеллекті дамыту мәселесіне 

ерекше назар аударып отырғаны белгілі. Бұл мә-
селе Сенат қабырғасында да талқыланатын бола-
ды. Осы кездесудің $зі саланың болашағы мен 
проблемасы туралы к$бірек білу үшін $тіп отыр. 
Бұл бізге Президент қойған міндеттерді орындау 
үшін заңнамалық негіз қалыптастыруға мүмкіндік 
береді», – деп атап $тті сенатор Нұрт$ре Жүсіп. 

Депутаттар жүздесу соңында алдағы д$ңгелек 
үстел отырысы барысында тиісті ұсыныстар 
жинақталып, талқыланатынын атап $тті.

Шын мәнінде де жеріңнің аты – еліңнің 
хаты, ата-бабалардың аманаты, тарихтан жеткен 
тағ лым. Атауы бұзылғанымен қоймай, тұтас 
ұрпақты адастырып жүрген шаласауат, сақау 
аударма лардан арылатын кез жеткендей.

Құжатқа сәйкес, атауларының транс крип-
циясы $згертілген теміржол вокзалдары мен 
разъездерінің тізіміне мыналар кіреді: Ақмола 
облысында Джалтыр стансасы – Жалтыр болып 
жазылса, Косшеку стансасы – Қосшоқы деп 
тү зе тілмек. К$лік министрлігі бастамашы болған 
бұл жобаны ғалымдар да құптап отыр. Филология 
ғылымдарының докторы, белгілі тіл маманы 
Шерубай Құрманбайұлы теміржол бойындағы 
бекеттердің о бастағы тарихи атауын алып әрі 
қатесіз жазылуын сауаттылықтың басы деп 
біледі. «Мысалы, осы уақытқа дейін стансаның 
маңдайшасында, жолаушылар вагонының ішін-
дегі ақпарат парағында «Косшеку» деп немесе 
«Косчеку» деп жазылып тұрды. Оқыған сайын 
қынжылатын едік. Косшеку атауы қандай 
мағына береді? Түсініксіз. Шет мемлекеттен бір 
адам келіп сұраса не деп жауап берер едік? Бұл 
жердің тарихи, негізгі атымен Қосшоқы деп 
сауатты жазылуы $те орынды. Яғни, ол екі тау, 
екі шоқы деген мағына береді. Қазақ жердің 
табиғатын сипаттауға, жер мен суға ат қоюға 
келгенде шебер халық. Ұзақ жыл т$рт түлікті 
кәсіп еткен ата-бабамыз жер жағдайынан, жер 
мен судың қадір-қасиетін, қазіргі ғылыми тұжы-
рым дамалар негізінде тіпті одан да тереңірек 
таныған. Бейнелі түрде ат қойған. Ономастикалық 
кеңістік, тарихи атаулар біздің елдігіміздің бел-
гісі, таным-түсінігіміздің $лшемі болмақ», – 
дейді ғалым.

Одан б$лек, елордамыздағы Нұр-Сұлтан 
теміржол стансасының атауы – Астана теміржол 
стансасы, Нұр-Сұлтан Нұрлы жол теміржол 
стан са сы Нұрлы жол болып $згертілмек.  

Ал Маңғыстау облысында Eзен стансасы – 
Жаңа $зен стансасы деп аталса, осы күнге дейін 
Сай-Eтес стансасы деп қосс$з ретінде жазылып 
келген атау Сай$тес болып жазылмақ. Тарихқа 
жүгінсек, бұл жердің атауы Eтес Байгелдіұлы 
деген сынықшы-емшінің атына қойылған екен. 
Үстірттегі үлкен сайға теміржол жолдың тарты-

луына әйгілі ғалым Қаныш Сәтбаев бастамашы 
бо лып, 1964 жылы №9 бекет – Сай$тес теміржол 
$т келінде жол құрылысы түйіседі. Бұл оқиға 
Маң ғыстау $ңіріне теміржолдың алғаш келуі 
болып тарихта қалды.

Сондай-ақ бұдан былай Маңғыстау облысын-
дағы №1 теміржол разъезі Күйкен теміржол 
разъезіне ауысса, №10 теміржол разъезі «Боздақ» 
деп аталмақ. Eңірдегі № 460 теміржол разъезі 
Сарға, Тірек теміржол стансасы Боранқұл болып 
$згертіледі. Атырау облысындағы Майк$мген 
теміржол разъезі «Толтыр» деген жаңа атауға ие 
болса, Батыс Қазақстан облысындағы станса 
Уральск – Орал стансасы, Жамбыл облысында 
Сүрім стансасы «Сұрым» деп жазылады. Со н ы мен 
қатар Жетісу облысындағы №13 теміржол ра зъезі 
«Ақши» деп, Қызылорда облысындағы №26 
теміржол стансасы «Жетіт$бе» деп аталмақшы.  

«Қазақтың жер-су атаулары халықтың $з 
дүниетанымына сәйкес, жер бедерін бейнелейді. 
Осы атаулар отарлау кезінде к$птеген бұрмалау-
шы лықтарға ұшырады. Тіпті, адам түсінбейтіндей 
жағдайға жеткен атаулар к$п. Қазақша тарихи 
атаулар бұрмаланып, сырттан келген тұрғындар-
дың ыңғайына, таным-түсінігіне қарай $згеріп 
кетті, орта жолдан, негізсіз қосылған атаулар 
жетерлік. Тәуелсіздік алғаннан кейін еліміздің 
ономастикалық кеңестігінің қазақтың таны мына, 
түсінігіне ыңғайланып және ерте заманнан келе 
жатқан тарихи атаулардың қалпына кел тірілу 
жұмысы басталды. Eңірлердегі $лкетану шылар, 
ғалымдар, ономастикалық комиссия бұл бағытта 
бірқатар жұмыс атқарды. Бұл – $те дұрыс, оңды 
іс. Тарихи әділдік. Осы үрдісті әлі де жалғастырып, 
бұрмаланған атаулар ды тарихи атымен ауыс тыруға 
жергілікті халық пен билік $кілдері де үлкен мән 
беріп, атсалысқаны ж$н. Се бебі жер-су аты 
дегеніміз – халықтың т$л құжаты іспетті дү ние», 
– дейді тіл маманы Шеру бай Құрман байұлы.  

Айта кету керек, бұл орайда теміржол вокзал-
дары мен трассалардың атауларын $згерту «Қа-
зақ стан темір жолы» Ұлттық компаниясы» АҚ 
қаржы ресурстары есебінен жүзеге асырылатын 
болады.

Ұлағат БЕКБОЛАТ

2024 жылдан бастап .а-
за. станды.тарды� орташа 
жала.ы м:лшері жа�а әдіс-
пен есептеледі. А.ылы е�бек 
демалысы, сыр.аттануына 
байланысты демалыс, тіпті 
ж&мыстан босатыл�ан кездегі 
т:ленетін :тема.ы�а және 
та�ы бас.а к:птеген т:лемге 
орташа жала.ы м:лшері әсер 
етеді.

 Жаңа жылдан бастап жұмыс 
уақытымен қоса есептелетін ор-
та  ша жалақыны есептеудің 
бірың ғай қағидаларына $згеріс-
тер енгізілді. Еңбек кодексіне 

сәйкес, бұл $згерістер тек үздіксіз 
жұмыс істейтін $ндірістерде әрі 
күнделікті немесе апта сайынғы 
жұмыс кестесі қарастырылмаған 
кейбір қызмет түрлеріне қатысты. 
Еңбек және халықты әлеуметтік 
қорғау министрінің тиісті бұй-
рығы Қазақстан Республикасы 
нормативтік құқықтық акті лері-
нің электрондық түрдегі эта-
лондық бақылау банкі сайтында 
жарияланды. Ұсынылған $згеріс-
терге сәйкес, орташа жалақы 
м$лшері жалпы жұмыс уақытын 
есепке алғанда, қызметкердің 
ор таша сағаттық табысы мен ор-
таша жұмыс күнінің санына бай-

ланысты белгіленеді.  Nзірге 
қол даныстағы қағидаға сәйкес, 
жұмыс уақыты есебі бойынша 
жалақы м$лшері орташа күндік 
табыс пен жұмыс күні санына 
байланысты белгіленеді. Сондай-
ақ аталған заңға еңбек шарты 
бұзылған жағдайда жыл сайын 
ақылы еңбек демалысының 
пайдаланылмаған күндері үшін 
$темақы т$лемдерін есептеу ере-
же сі енгізілді. Заңдағы жаңа $зге-
рістерге сәйкес, бұдан былай 
қыз мет кердің жұмыс кестесіне 
қара мастан, $темақы т$леу ке-
зін де жұмыс күндері бірыңғай 
тәртіп бойынша есептеледі. Бұл 
ретте, бұдан былай жұмыс беру-
шінің ісі жүрмей қалған жағдайда 
қызметкерлерге т$ленетін сома-
ны белгілеу кезінде орташа жала-
қы м$лшері есепке алынбайды. 
Бұл $згерістер әртүрлі т$лем 
м$л  шеріне айтарлықтай әсер етуі 
мүмкін, оның ішінде уақытша 
еңбекке жарамсыздық бойынша 
әлеуметтік т$лемдер, ақылы 
еңбек демалысы және жұмыстан 
шыққан қызметкерге т$ленетін 
пайдаланылмаған ақылы еңбек 
демалысы үшін $темақы және 
т.б. бар. Ұсынылған $згерістер 
2024 жылы 1 қаңтардан бастап 
күшіне енді. 

Т:тенше жа�дайлар ми-
нистрі Костенко шахтасын-
да�ы апат.а кінәлі делінген 
к;діктілерді� аты-ж:нін 
ата ды. Сырым Шәріп ханов-
ты� с:зінше, .азір 28 адам 
тер геліп жатыр. Олар .а-
тар да�ы .арапайым ж&мыс-
шылар емес, жауапты лауа-
зымды т&л�алар.

Осыдан 2,5 ай бұрын Қара-
ғандыдағы «АрселорМиттал-
Теміртау»-дың Костенко к$мір 
шахтасында жарылыс болып, 46 
жұмысшы к$з жұмған болатын.

«АрселорМиттал Теміртау»-
дың бас директоры Яблонский, 
персонал ж$ніндегі директор 
Винокурова, К$мір департа мен-

тінің атқарушы директоры Огай. 
Жалпы, 28 адам күдікке ілінді. 
Тергеу жүріп жатыр. Олардың 

кі нәсін нақты сот анықтайды», 
– деді Т$тенше жағдайлар ми-
нистрі Сырым Шәріпханов.

КҮДІКТІЛЕРДІҢ 
АТЫ АТАЛДЫ
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ШЕКАРА ЖАЙЫ БАСТЫ НАЗАРДА

Онда депутат шекарашылармен кездесіп, 
«Сы рым» шекаралық �ткізу бекетіндегі жағ-
дай ға назар аударды. 

– Шекарадағы, кедендегі жұмысқа бай-
ланысты туындайтын сұрақтардың барлығын 
жи нақтап, танысып, білу үшін арнайы келдім. 
!лі де шешілмей жатқан мәселелер болса, 

қо лы мыздан келгенше к�мек беріп, Үкіметке, 
Мемлекетіміздің басшысына жеткізу үшін 
іс сапарда жүрміз, – деді Бақтықожа Ізмұхам-
бе тов. 

*з кезегінде шекарашылар Батыс Қазақ-
стан облысы мен Ресей арасындағы шекарада 
жүк к�ліктері тәуліктеп кезек күтетінін айтты. 

Алдағы уақытта тексеру бекеттерінің санын 
к� бейтіп, к�лік �тетін жолақтың санын 
арттыру жоспарланып отыр. 

– Реконструкция жасалған соң, бекеттің 
�т  кізу қабілеті тәулігіне 25 мың адамға дейін 
же теді. Бұл қазіргі к�рсеткіштен екі есеге к�п. 
Күн сайын біз арқылы 8 мың к�лік �теді. 
Оның – 1,5 мыңы жүк к�лігі. Шекараның 
�ткізу қа бі леті жетілдірілген соң, 15 мың к�лік 
қатынай ала ды, – деді БҚО Шекара қызметі 
депар та мен ті бастығының орынбасары Талғат 
Шай мар данов. 

Айта кету керек, қаржыландырудың жоқ-
тығына байланысты осы шекараға қатысты 
бір қатар мәселе әлі шешімін таппаған. Бұлар-
дың барлығын депутат �з бақылауына алаты-
нын айтты.  

Одан әрі депутат «Сырым» �ткізу бекетінен 
12 шақырым қашықтықта орналасқан «Ма-
хам бет» шекара б�лімшесіне, «Батыс» �ңірлік 
қолбасшылығының және 5 517 әскери б�ліміне 
барып, офицерлер мен келісімшарт бойынша 
мін детін атқарып жатқан әскери қызметші-
лер мен кездесті.

–  Мемлекетіміздің іргесі берік болуы үшін 
ше кара қызметі мен әскери б�лімдердің мате-
риал дық базаларын заманауи жабдықтармен 
жаб дықтау маңызды. Бұл – кезек күттірмейтін 
мә селенің бірі. Тағы бір маңызды түйткіл– 
мұн да мобильді және интернет байланысы 
мүл де жоқ. Қажет кезде роуминг арқылы ақы-
лы түрде қосыла алады. Осы секілді  мәселе-
лер ді алдағы уақытта Мәжілісте к�тереміз, – 
деді Бақтықожа Ізмұхамбетов. 

ЖАҢА БАСТАМА – 
КӘСІБИ ПАТРОНАТТЫҚ 
ОТБАСЫ 
ИНСТИТУТЫ 

Мәжіліс депутаттары Н�ржан �шімбетов, Жар&ынбек 
Аман  тай және Вера Ким  Павлодар облысында5ы ж�мыс са-
па ры барысында патронатты& тәрбие, &ам&оршылы& және 
ба лалар 8йлеріні: &ызметіне &атысты &олданыста5ы за: на-
маларды жан-жа&ты  тал&ылады.

ШАЛҚАРЛЫҚТАРДЫ 
АЛАҢДАТҚАН САУАЛ

Мәжіліс депутаты «AMANAT» фракциясыны:  м8шесі �азы-
бек �лішев ж�мыс сапарымен А&т@бе облысыны: Шал&ар 
ауда нына арнайы келді. 

Депутат Вера Ким отбасылы 
болудың тағы бір түрі – кәсіби 
пат  ронаттық отбасы институтын 
енгізу бастамасы туралы айтты. Ол 
бүгінде Мәжілістің қарауында 
жат қан «Білім беру және баланың 
құ қықтарын қорғау туралы» заң 
жо басында қарастырылған.

– Бұл жобаның бірегейлігі – 
қам   қоршылық органдары мен 
ба ла лар үйлері, интернаттар ара-
сын  дағы делдалдық алынып тас-
та ла ды. Қолайсыз немесе проб ле-
малы отбасы анықталған жағдайда 
уәкілетті орган баланы алып қоя 
ала  ды және оны дереу кәсіби асы-
рап алушы отбасына үйлестіре 
ала  ды. Бұл нысанның санаты 
кеңей  тілді. Оған ата-анасының 
қам  қорлығынсыз қалған балалар, 

қараусыз қалған балалар, сондай-
ақ физикалық немесе жыныстық 
зорлық-зомбылық фактілеріне 
бай ланысты �мірлік қиын жағ дай-
ға тап болған адамдар кіреді, – деді 
В.Ким.

30 бен 63 жас аралығындағы 
аза  маттар кәсіби қорғаншы бола 
ала  ды. Балалардың кәсіби патро-
нат тық отбасыларда болуы уа-
қыт  ша болады – екі аптадан 
бір не ше айға дейін. Жобаға қа-
ты  су шыларға қойы латын маңыз-
ды талаптар – же ке тұрғын үйінің 
болуы, сотты лы ғының, нашақор-
лық немесе алко гольге тәуел ді лік, 
психикалық бұзылулар, ба ла лар-
ды тәрбиелеуге ке дергі кел тіретін 
жұқпалы немесе соз ыл малы ауру-
лар дың болмауы. 

Мәжіліс депутаты Шалқар 
қа ла сындағы Белсенді �мір сүру 
ор талығында болып, ауданда әр-
түрлі салада қызмет атқарған 
зей неткерлермен кездесті. Кез-
десу барысында ақсақалдар 
«Шалқар – Ақт�бе» автомобиль 
жолының құрылысын жақын 
уақытта аяқ тап, пайдалануға бе-
рілуіне ықпал жа сауды сұрады.  

Қазыбек !лішев бұдан кейін 
Шалқар аграрлық-техникалық 
кол леджінің ұжымымен және 
кол ледж студенттерімен кездесті. 
Кол ледждің директоры Жадыра 
Жұ қатаеваның айтуынша, қазір 
оқу орнында 8 мамандық бойын-
ша кадр дайындалады екен. Кол-
ледж түлектеріне сұраныс жо ға-
ры, әсіресе теміржол саласына 
жұ мысқа орналасқан түлектердің 
үле сі басым болып отыр. Кездесу 
барысында колледж дің 3-курс 
студенті Айзат Бекбо ла това  
жастарға арналған, оның ішін де 
�з кәсібін жаңадан бас та ған 
кәсіпкерлерге берілетін қай-

тарымсыз гранттар саны к� бей-
тілсе деген ұсынысын білдірді. 
Қазыбек !лішев қазір барлық 
са ла бойынша жастарға арналған 
қайтарымсыз гранттарға тоқта-
лып, кез келген азаматтың  кәсі-
бін кеңейтуі үшін «Ауыл Амана-
ты» жобасына қатысуы маңызы 
ерекше екенін атап �тті.

Оқу орынындағы кездесуден 
соң Мәжілісмен партияның ау-
дандық филиалы ғимаратында 
жер гілікті халықты қабылдады. 
Де путаттың қабылдауында бол-
ған тұрғындар халқы 1 000 адамға 
жет пейтін ауылдарда медици на-
лық пунктер мен ауылдық клуб-
тар салынуын, авток�ліктердің 
са лығына �згеріс енгізуді, «Шал-
қар – Бозой – Бейнеу» автомо биль 
жолында ауыр жүк к�лікте рі нің 
қозғалысын шектеуді сұра ды. 

Одан б�лек, аудандық мәс ли-
хат депутаттарының қатысуымен 
болған келелі отырыста ауыл-
шаруа  шылық саласына қатысты 
бірқатар мәселе талқыланды.   

АЯГӨЗ ҚАЛАСЫНЫҢ 
ТҰРҒЫНДАРЫМЕН КЕЗДЕСТІ

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» фракция-
сы ны: м8шесі Н�ртай Сабильянов Аяг@з 
&а ласыны: т�р5ындарымен кездесті. Жиын-
 да &ала т�р5ындары @здеріні: к@кей тес ті 
мәселелеріне то&талды.   

Сайлаушылар әлеуметтік тұрғын үйлердің са-
пасы, автобустардың кешкі мезгілде ерте тоқтап 
қалуы, ауызсу, к�шелердің атауын �згерту, қаң ғыбас 
иттерді атуға рұқсат беру, медициналық сақ тандыру, 
газ тарту, жедел жәрдем стансасын Се мейден 
Аяг�зге к�шіру, әуежай салу сияқты әлеу меттік 
мәселелерді к�терді.

Нұртай Сабильянов сайлаушылардың барлық 
сұра ғына жауап берді. Мәжіліс депутатының �ңір 
хал қымен кездесулері жалғасу үстінде. 

300 БАЛАҒА 
АРНАЛҒАН ЖАҢА 
МЕКТЕП

«AMANAT» партиясы сайлауалды ба5дарламасыны: 
А&мола облысы бойынша жол картасы ше:берінде Це ли-
ноград ауданы Ш�бар ауылында 300 о&ушы5а арнал5ан 
жа:а мектеп ашылды.

Жалпы білім беретін мектепте 12 қазақ және орыс тілдері, тарих, 
физика, математика, ағылшын тілі, информатика және т.б. оқу ка-
би неттері, сондай-ақ 6 бастауыш сынып кабинеттері бар. 
Жабдықталған спорт және акт залы, кітапхана және тир алаңы 
жұмыс істеп тұр. Педагогикалық ұжым 34 мұғалімнен тұрады.

«Шұбар ауылының 168 оқушысы бұған дейін 1962 жылы са-
лынған ш ағын негізгі жалпы орта білім беретін мектепте оқыған. 
Енді жаңа тоқ саннан бастап, олар жарқын әрі кең ғимаратта оқитын 
бо лады», – дейді мектеп директоры Мүбарак Байшолақов.

Жалпы, партияның сайлауалды бағдарламасы бойынша былтыр 
Ақмола облысында 3 892 орындық 6 жаңа мектеп пайдалануға 
берілді. Жібек жолы ауылында 300 орындық және Қосшы қаласында 
1 200 орындық мектептерді іске қосу есебінен үш ауысымды оқыту 
мәселесі шешілді. Қосшы қаласында жеке инвестициялар есебінен 
са лынған 1 500 орындық мектеп мемлекет меншігіне ауысты. Ақк�л 
қа ласының №4 мектебіне қосымша ғимарат пайдалануға берілді.

«Жайлы мектеп» ұлттық жобасы аясында Ақмола облысында 22 
600 оқушыға арналған 18 мектеп салу жоспарлануда.Сондай-ақ қазір 
�ңірде 7 мектептің құрылысы жалғасуда.

ДӘРІГЕРЛЕР 
ӨЗ  ҰСЫНЫСТАРЫН 
АЙТТЫ

«AMANAT» партиясыны: Мәжіліс депутаты, фракция 
м8шесі Мархабат Жайымбетов �ызылордада5ы 
ALEXEY-SULTAN AКHMET емханасыны: �жымымен 
кездесті. 

Ауысымына 400 келушіге арналған емхана 2017 жылы 
ашылған болатын. Емхана мемлекеттік-жекеменшік әріптестік 
ая сында салынған. Бұл республикада жүзеге асырылған алғашқы 
МЖ! жобаларының бірі. Емхананың негізгі мақсаты – 
уақытылы және сапалы медициналық к�мек к�рсету.

Бүгінде қала тұрғындарын сапалы медицинамен қамтып 
отырған емхана партияның қалалық филиалының «Береке» 
бастауыш партия ұйымының тобына кіреді. 

Басқосуда медицина саласының қызметкерлері Мархабат 
Жайым бетұлына бірқатар сауалын жолдалды. Оның ішінде Қы-
зылорда қаласындағы қоғамдық к�лік, инфрақұрылым мә се-
лелерін әрі қарай дамыту тетіктері талқыланды. Сондай-ақ 
емхана ұжымы М!МС-ге қатысты пікірлерін жеткізді.

Мәжіліс депутаты Ба&ты&ожа Із м�хам бетов @:ірлерге сапары барысында 
Батыс �аза&стан  облысына барып, &ай та жа:артылып жат&ан стратегиялы& ны-
сандарды: ж�мысымен танысты.
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Апаттың айтып келмейтіні анық. Алайда 
«алдын алудың да жолдары бар» дейді ма   ман-
дар. Себебі аталған кеніште қайғылы оқиға 
бұдан бұрын да тіркелген. 2015 жылы 12 ма   мыр-
  да Павлодар облысының Баянауыл ауда-
нындағы кеніш карьерінің ішіндегі вагонет-
каның үстіне тау массасы опырылып құлап, бір 
адам ауыр жарақат алып, ауруханада к%з жұмған 
болатын. Сол кездегі Индустрия   лық даму және 
%неркәсіптік қауіпсіздік комитеті аумақтық 
департаментінің басшысы Марат Келдібеков 
апаттың себеп-салдарын зерделеу үшін ко  -
миссия құрылатынын да уәде еткен. +кі    нішке 
қарай, алтынын алуды білген компания адамын 
сақтауға мән бермей отыр. Кісі %лімі 9 жыл 
%ткенде тағы тіркелді. Оған қо са, 2014 жылы 
қыркүйек айында «Май   қайыңал  тын» АҚ-на 
қарасты «Алпыс» ке   нішіндегі жұмысшылар 
еңбекақының т%   мендігі мен жұмыс уақыты 
ережесінің сақ   тал       мауын айтып, кеніштегі ауыр 
жағдайға ша  ғымданған болатын.

«Жаман айтпай, жақсы жоқ». Десе де, ай-
  дың – күннің аманында автобусты жұтып 
қой   ған мұндай апат еліміздің басқа %ңірле  -
рінде қайталануы мүмкін бе? Сәтбаев уни вер-
  ситеті Тау-кен ісі кафедрасының профес   соры 
Ердулла Сердалиевтің с%зінше, Қазақ                     стан  -
дағы к%птеген кеніш ХХ ғасырдың 30-40 жыл-
   дары ашылып, содан бері үзіліссіз жұмыс 
істеп келе жатыр. Жер қойнауында жат қан 
пайдалы қазбаларды игеріп алу бары   сында 
таужынысы массивінің табиғи күйі бұ   зылады, 
ол әрине орнына келмейді. Яғни, жерастында 
бос кеңістіктер пайда болғаннан ке   йін оның 
бастапқы орнықтылығы жойы   лады. Міне, 
осындай себептерден массивте опы    рылыстар, 
бұзылыстар болып, оның сал   дары жер бетіне 
де әсер етіп, осындай Май   қайың кенішінде 
болған апатты жағ   дайларға алып келуі 
мүмкін», – дейді ол.

Тау-кен ісінің маманының айтуынша, қа-
уіпті жағдайдың алдын алу үшін негізгі 
әдістің бірі – кен ор   нындағы массивті үзі-
ліссіз бақылап, мони   торинг жасап отыру. 
«Егер массивте қандай да бір %згерістер 
байқалса, дер кезінде оны бе   кемдеп, геомеха-
  никалық процестер жіті ба   қы   лауда болуы 
қажет. Екіншіден кен орын   дарының тау-кен 
геологиялық, тау-кен тех    никалық шарттары 
бірдей емес, әр кен орнының %зіндік ерекше-
  ліктері бар. Осыған орай кеніштің инженерлі-
техникалық құ   рамы мен жұмысшылар құра  -
мын жыл сайын %неркәсіп қауіпсіздігінің 
та лаптарына үйретумен қоса, сол кеніштің 
мүмкін болатын қауіп к%здерін, оның болу 
себептерін, қол   да   нылатын қарсы шараларды 
да үйреткен дұрыс болар еді. Ол үшін білім 
беру бағдар   ла   маларының мазмұ   нына, құ-
рылымына және тақырыптық жоспар   ларына 
к%ңіл б%лу керек»,– дейді маман.

Қазақ жерінде кені таусылып, пайдалы 
қаз балары азайған соң тастап кеткен, қарау  -
сыз қалған карьер мен шахта к%п. Aсіресе, 
Қарағанды мен Шығыс Қазақстанда к%птеген 
шахта ашық-шашық жатыр. Эколог мамандар 
шала к%мілген шахталардан қоршаған ортаға 
зиянды улы химикаттар тарайтынын айтады. 
Былтыр 18 маусымда Қарағандыда да қайғылы 
жағдай болды. 16 жастағы бозбала Май     құ -
дық       тағы тас карьерге жиналға суға шомы  луға 
барып, батып кетті. Осыдан кейін барып, 
ашық жатқан карьер топырақпен к%мілді.

«Таусылған кенорындарына заң бойынша 
рекультивация жасалуы керек, яғни шахта 
толық қауіпсіздендіріліп, жер бедері к%гал  -
дан       дырылуы қажет. Кеніштерде жұмыс істей-
  тін маркшейдер деген маман бар, кез келген 
жерас ты қазбасына жол к%рсетіп, пайдалануға 
рұқсат беретін солар. Сол маркшейдерлер 
кені игеріліп алынғаннан кейін де шахта, 
карьер лердің жай-күйін бақылап, қабылдап 
алып отырғаны дұрыс болар еді», – дейді тау-
кен маманы Ердулла Сердалиев.

Дегенмен %ндірістік барлауға, шикізат 
%ндіруге қаражатты к%птеп салатын жеке 
ком   пания кен орнын қайта қалпына келтіруге 
келгенде сараңдық танытатыны рас. Себебі 
ол едәуір қаражатты қажет етеді.

+неркәсіп және құрылыс министрлігінің 
Геология комитеті ұсынған мәлімет бойынша, 
бүгінде к%мір қоры балансындағы жойылған 
шахталардың үлесі – 0,47 % болса, резервтік 
шахталар – 45,3%. Бұл тұрғыда Қарағанды 
облысы бойынша 11 шахта жойылған. 
Мәселен, 1995 жылы Теміртаудағы Qarmet 
комбинатына қарасты 15 шахта жұмыс істеп 
тұрса, қазір сегізі қалған. 

Былтыр Қарағанды облысы Ақтоғай 
ауданының тұрғындары «Бектау» карьеріне 

қатысты мәселе к%теріп, шағымданған бола -
тын. Осыған орай облыстық Экология депа  р-
таматенті 2023 жылдың 28 қарашасы мен 
12 желтоқсаны аралығында «Дәнекер Жол» 
ЖШС-на қатысты жоспардан тыс тексеру 
жүр  гіз    ген. «Тексеру барысында кәсіпорынның 
қор  шаған ортаға эмиссияларға рұқсаты және 
«Бектау» кен орнына рекультивациялық жұ-
мыс     тарға мемлекеттік экологиялық сарап  -
тама қорытындысы бар екені анықталды», – 
д е п  х а б а р л а д ы  о б л ы с т ы қ  Э к о л о г и я 
де       пар         та      менті. Кейіннен анықталғандай 
26 қарашада аталған мердігер ұйым тасты 
ұнтақтау және карьердің бетін жоспарлау 
үшін жарылыс жұмыстарын жүргізген. Алайда 
мемлекеттік экологиялық сараптаманың 
қорытындысында жарылыс жұмыстары к%з  -
делмеген. «Осы факті бойынша департамент 
ҚР AҚБтК 328-бабының 1-б%лігі және 
332-бабының 2-б%лігі бойынша жал пы 
сомасы 488 504 теңгеге әкімшілік айыппұл 
салды. Сондай-ақ департамент мемлекеттік 
экологиялық сараптаманың қорытынды  сын-
 да к%зделмеген жарылыс жұмыстарын жүргізу 
б%лігінде кәсіпорын қызметіне ты йым салу 
туралы талап арыз жолдады. Қазір іс сотта 
қаралып жатыр», – деп мәлімдеді ведомство.

Жер асты кендерін алу үшін қазып алын-
ған топырақ үйінділері (отвалдар) Ұлытау 
облысында да жетерлік. Жезқазған қаласы -
ның тұрғыны, қоғам белсендісі Жүрсінбай 
Лекеров ашық карьерлерді аршу кезінде 
алынған үйінділер туралы жергілікті әкімдікке 
сұрау салғанымен нақты жауап ала алмағанын 
айтады. «Бір топ адам «Сарыарқа» қоғамдық 
бірлестігінің атынан сауал жолдадық. Ол 
бойынша әкімдіктен: «Сәтбаев қаласы–

Жезқазған кенті–Жезді кенті жолы бойында-
 ғы солтүстікке қарай орналасқан №1 үйінді 
«Восток» кен-тау компаниясы» ЖШС-ның 
атында, Сәтбаев–Малшыбай к%лік жолы 
бойындағы Сәтбаев қаласының шекарасы 
аумағындағы үйінді «Қазақмыс Корпора-
циясы» ЖШС-ның атында екендігін мәлім-
дей   міз» деген жауап алдық. Бірақ үйінділерді 
рекультивация жасау бойынша қандай 
жұмыстар атқарылғаны туралы әзірге нақты 
мәлімет жоқ», – дейді Ж.Лекеров.

Шығыс Қазақстан облысы да кеңестік 
кезеңнен бері келе жатқан кен орындарының 
қалдықтарынан зардап шегіп келе жатқан 
%ңірдің бірі. Мысалға, Алтай қаласының 
аума    ғындағы 1949 жылы ашылған «Капи -
тальная» шахтасынан шығатын қалдықтар 
Красноярка %зенін ластап жатқанына біраз 
уақыт болды. 2019 жылы Красноярка %зенінен 
алынған сынамада цинктің шекті концентра-
 циясы м%лшері 35,7 есеге артқан. Мұндағы 
ауыр ме    тал  дар Красноярка %зенінің бір сала  -
сы Бере   зовск %зенін де лайлауда. ШҚО-ның 
Экология департаменті Шубинск кені   шінде 
рекульти   вациялық қабатты қалпына келтіру, 
дренажды жинау және тазарту жұ   мысы 
орындалмауына байланысты 2019 жылы 
№397 бұй   рық негізінде кеніштегі тау-кен 
жұмыстарын тоқтатқан.

Қазақстанда ұзақ жылдан бері шешімін 
таппай келе жатқан экологиялық апатты 
орынның бірі – Маңғыстау облысындағы 
«Қошқар-ата» қалдықтар қоймасы. Бұл шы-
нымен де аймақтағы ең к%не және %зекті 
экологиялық проблемалардың бірі. «Қошқар 
атаға» 1965 жылдан бері улы радиоактивті 
%ндірістік қалдықтар т%гіле бастаған. Эколо  -
гия және табиғи ресурстар министрлі    гінің 
дере     гінше, онда барлығы 105,0 млн тонна 
қалдық орналастырылған. «Оның ішінде 
радиоактивті қалдық – 51,8 млн тон на, 
жиын  тық белсенділігі 11,2 мың кюри. Орна -
ластырылған қалдықтар    дың жалпы ауданы 
6 600 гектар құрайды», – делінген министрлік 
жолдаған мәліметте. 

«Қошқар ата» қоймасын залалсыздандыру 
туралы бастама к%терілгеніне бірнеше жыл -
дың жүзі болды. Жергілікті халық пен эколог 
мамандар үздіксіз дабыл қаға берген соң жұ-
мыс қолға алынған. 2020 жылы мердігер бо -
лып «Павлодар %зен порты» АҚ анықталып, 
15,5 млрд теңге сомасына шарт та жасалды. 
Алай  да аталған шарт орындалмай, жобалау-
сметалық құжаттамасы бірнеше рет қайта 
түзеті    ліп, жобаның құны да бірнеше есе %сіп 
кетті. «Қошқар ата» қоймасын улы қалдықтан 
тазар  ту жұмысы әлі де созыла түсер ме еді кім 
білсін.  Мемлекет  басшысы Қ.Тоқаев 
2021 жыл       ғы қыркүйекте Маңғыстау облысына 
жұмыс сапарында Үкімет пен облыс әкім -
дігіне «Қошқар ата» қалдық қоймасындағы 
жұмыстарды үш жыл ішінде аяқтауды тапсы   -
рып, нақты міндеті белгілеген еді. Министрлік 
дерегінше, осыдан кейін 2021 жылдың 
10 қарашасында республикалық бюджеттен 
1,0 млрд теңге аударылған. «Мердігер 
2021 жы  лы 30 арнайы техникамен рекультива-
  циялық жұмыстар жүргізді және 266,2 гектар 
жерге 70-ге жуық адам 819,3 мың м3 топырақ 
құйды. Б%лінген 1,0 млрд теңге толығымен 
игерілді», – деп к%рсетіліпті ведомстводан 
жолданған мәліметте. Президент пәрменінен 
кейін 2022 жылға республикалық бюджеттен 
3,0 млрд теңге б%лініп, 905 гектарға рекуль -
тивациялық жұмыстар жоспарланған, бірақ 
«Мемсараптама» РМК Батыс филиалы 
2022 жыл ғы 22 қарашада түзетілген жобаның 
мемлекеттік сараптамасын жойды. «Түзетіл -
ген жобалау-сметалық құжаттаманың тараты-
 луына байланысты мердігер 2022 жылы тек 
253 гектар жерге рекультивациялық жұмыстар 
жүргізді, келісімшартқа сәйкес тамыз айында 
890,1 млн теңге т%ленді. Осыған байланысты, 
жұмыстар тоқтатылды және қараша және 
желтоқсан айларында 2,1 млрд теңге к%ле -
мінде қалған қаражат игерілмеді. Содан кейін 
Премьер-Министрінің бірінші орынбасары 
Р.Склярдың 23.12.2022 жылғы тапсырмасына 
сәйкес, Маңғыстау облысы әкімінің орын -
басары Н.Қилыбайдың т%раға лығымен %ткен 
техникалық кеңесте республикалық бюджет-
тен және жергілікті бюджеттен 90/10 пропор-
  цияда нысаналы трансферт қаражаты есебі -
нен жобаны түзету мен қаржыландыруды 
бас   тау туралы заңнамада белгіленген тәртіп-
пен шешім қабылданды. «Бүгінде басқарма 
жал пы сметалық сомасы 49,5 млрд теңгеге 
түзетілген жобаны бекітті. Бұл жоба 31.10.2023 
мемлекеттік сараптаманың қарауына жібе -
рілді», – делінген министрлік жауабында.

Жердің асты-үстін қазып, табиғи бай -
лықты игеріп отырған мемлекет жалғыз біз 
емес. Aйтсе де, басқа елдерде талап жоғары. 
Дүние   жүзілік банктің мәліметінше, АҚШ, 
Канада мен Чили мемлекетінде – «Зиян 
келтірме!» қағидаты шегелеп тұрып бекі-
тілген. Яғни, тау-кен жұмыстарын баста мас 
бұрын, кәсіпорын алдымен қазба жұмысы 
аяқталған соң нысанды жою жоспарын қоса 
ұсынуы керек. Қазақстан да осындай тәжі  -
рибені енгізуге болады. Gulstan жобасы  ның 
құрыл  тайшысы әрі жетекшісі Г%зел Құлжа -
баева қараусыз қалған жерлерге екінші %мір 
сый лап, ашық карьерлерді к%галдан дырудың 
тиімді жолы бар дейді. «Шетелде жақсы кейс-
тер жетерлік. Осылардың ішіндегі маған ең 
жақыны – %неркәсіптік учаскелерге рекуль-
ти    вация жүргізіліп, ауылшаруашылық 
жерлеріне айналдыру, ормандар отырғызу. 

Мәселен, Батыс және Орталық Еуропада 
халықтың тығыздығы мен урбанизация дең -
гейіне байланысты бұрынғы кен орындарын 
саябақтарға немесе ауылшаруашылық жер -
лері не айналдырды. Германияда кенді тау-
ларға, бұрынғы тас к%мір %ндірісінің орны на 
орман отырғызды. Цзянсу провинциясының 
билігі бұрынғы шахтада үлкен бақша-саябақ 
кешенін құруда. Мұндағы идея саябақты 
әртүрлі ағаш пен бұта, сондай-ақ жабайы 
және мәдени гүлдері бар ботаникалық баққа 
айналдыру. Тіпті, оның аумағында %сімдік-
тердің «Қызыл кітапқа» енген түрлерін %сіру-
ді де қолға алуда. Aр елде ұлттық саябақтар 
са  лынуда. Қазақстан жағдайында осы тәжі-
рибені енгізуге болады», – дейді ол.

Ғалымдардың зерттеуінше, бүгінде Қазақ-
  станда 90 млн гектардан астам жер эрозияға 
ұшыраған оның 29 млн гектары ауыл шаруа    -
шылығы мақсатында пайдаланып отырған 
жер. Бір ғана 2018 жылдың %зінде елімізде 
35 млн гектардан астам жер сортаңданып, 
17 млн гектарға жуық жайылымдық ресурстар 
тозып кеткен. 

«Негізі мұндай объектілерді қайта қал-
пына келтіру сол кәсіпорындардың есебінен 
жүргізілетін заңдар күшейтілуі керек. Енді 
шенеуніктердің, сәулетшілер мен экологтар-
дың міндеті – табиғатты қалпына келтіру 
және жұмыс істемейтін кәсіпорындарды за-
ма науи инфрақұрылымдық нысандарға ай-
налдыру болуы шарт. Табиғаттың %сімдіктер 
арқылы %зін-%зі тазарта алатын құпиясын 
адамзат әлі толық бағалаған жоқ. Бұл %ндіріс-
тік аудандардағы қоршаған ортаны жақсартуға 
ықпал етеді, топырақты эрозиядан қорғайды, 
гидрологиялық режимін жақ сартады. Нә  -
тижесінде, құнарлы қабат тез қа лып  таса -
ды», – дейді Г.Құлжабаева. С%з жоқ құнарлы 
топырақ, күтімдегі жер климаттық %зге  -
рістерге де т%теп беріп, жемісін де мол бере ді. 
Сон   дықтан мамандар жерді бейбере кет 
пайдаланып, бүлдіріп жатқан компания  ларға 
тоқтау салып, жаңа технологияны талап 
ететін уақыт жеткенін айтады.

««ЖЕТІГЕН» ЖЕТІГЕН» 
   ЖАҢАРЫП,    ЖАҢАРЫП, 

«АЛАТАУҒА«АЛАТАУҒА» » 
      АЙНАЛДЫАЙНАЛДЫ

Алматы облысында�ы Жетіген ауылы Алатау �аласына 
айналады. Президент �асым-Жомарт То�аев тиісті �&жат�а 
�ол �ойды. Жарлы� ал�аш�ы ресми жариялан�ан к/нінен 
бастап �олданыс�а енгізіледі. Жетіген ауылына облысты� 
ма6ызы бар �ала мәртебесін беруді :кімет �арашаны6 
ортасында Президентке &сын�ан болатын.

КАРЬЕР КАРЬЕР 
ҚАУІПСІЗДІГІНЕ ҚАУІПСІЗДІГІНЕ 
КІМ ЖАУАПТЫ?КІМ ЖАУАПТЫ?

Бауыржан БАЗАР

15 мыңнан астам халқы бар 
Жетіген ауылы, ендігі Алатау қа-
ласы, Алматыдан 45 шақырым 
жəне Алматы облысының əкім-
шілік орталығы Қонаевтан 35 ша-
қырым жерде орналасқан. Ақ-
о р д а н ы ң  х а  б а р  л а у ы н ш а , 
Пре          зидент Қасым-Жомарт Тоқаев 
Алматы облысының əкімшілік-
аумақтық құрылысындағы өзге-
рістер туралы « Əкімшілік-ау мақ-
тық құрылысы туралы» заңы   ның 
9-бабына сəйкес қаулыға қол 
қойған. Нəтижесінде, Алматы 
облы сының Іле ауданы одан Же-
тіген ауы лын бөлу жолымен қайта 
ұйым дастырылды.

Қазан айында Алматы жəне 
Алматы облысының мəслихаттары 
Алматы агломерациясын дамыту 
туралы құжатты қабылдаған. Со-
ны мен қатар облыстық мəслихат 
G4 City жобасын іске асыруға 
байла нысты жаңа қаланы қалып-
тастыру жəне оған бірнеше елді 
мекенді беру жоспарын бекіткен. 
Алматы мен Қонаев арасында 
орналасқан Жаңа қалаға бизнес 
жəне логистикалық орталықтары, 
ойын-сауық орта лықтары мен тұр-
ғын аймақтар кіруі тиіс. Жаңа қа-
лаға мəслихаттың ше шімі бойын-
ша Іле жəне Талғар аудан дарының 
31 елді мекені, сондай-ақ Қонаев 
беріледі.

Қараша айының соңында 
Үкімет жаңадан құрылатын Алатау 
қаласы отандық жəне шетелдік 
инвести цияларды тартатын, жоға-
ры əлемдік стандарттар бойынша 
жұмыс істей тін Халықаралық 
бизнес-Хаб болуы тиіс деп хабар-
лап ,  Дубай,  Сингапур жəне 
Тяньцзиньді құру тəжірибесі не-
гізге алынатынын жеткізген. Қала 
аумағында ерекше құқықтық ре-
жим енгізу жоспарлануда. Алатау 

қала сының бас жоспары 8,6 трлн 
теңге инвестицияны құрайды. 
Желтоқсан айының соңында G4 
City арнайы экономикалық аймағы 
Alatau деп өзгеріп, алаңы 30 мың-
нан 96,5 мың гектарға дейін кеңей-
тілді. 

Алатау қаласының аумағы бір-
қатар елді мекен қосылғаннан ке-
йін 88 мың гектарды құрайды. 
Осы лайша, болашақта жаңадан 
құ рылған қала халқы елу мыңнан 
асады деп кү тілуде. Тіпті, бір кез-
дері Алматыға та быс іздеп кеткен 
жастар жаңа мəр тебемен бірге 
оралып, қала өмірі жандана түспек. 
Қала мəрте бесін алғаннан кейін 
бұрыннан келе жатқан мəселелер 
шешіледі деген үміт те жоқ емес, 
жолдар жөнделіп, жаңа аурухана 
салынады деген жоспарда бар.

Сондай-ақ бұған дейін Алматы 
стансасын айналып өтетін жаңа 
теміржол желісінің құрылысы бас-
талған болатын. Былтыр Қазақ стан 
мен Қытай арасындағы теміржол 
арқылы жүк тасымалы 23 млн тон-
надан артылып, тарихи мак-
симумнан асып түскен. Биылдан 
бері бұл көр сеткіш төрттен бір 
бөлікке өсті. Осы   ған байланысты 
негізгі ха лықа ра  лық мар шрут-
тардың қиылы сында орналасқан 
Алматы теміржол тора бының жүк-
темесі жоғары. Жаңа жо ба Алматы 
стансасын айналып өтіп, Жетіген – 
Қазыбек би жаңа темір жолына жүк 
ағынын қайта бағыт тауға мүм кін-
дік береді. Жаңа фи лиал жүк темені 
40%-ға азайтады, осы лайша жүк 
жеткізу уақытын қыс қартады. 
Жалпы, құрылыс жос парына сай 
130 шақырым те мір жол салынады, 
3 станса, 13 кө пір, 5 т / ж жəне 1 ав-
томобиль өткелі тұрғызылады.

Кəмила ЕРКІН
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САРАП

Парламент Мәжілісінің қарауына түскен 
құжат ә дегеннен-ақ сын ға іліккен еді. 

Депутаттардың қойған сұрағы к�п болды. �лі 
пісіп-жетілмеген тұстарға назар аудартылды. 

Сонымен, «Бюджет ко дексі ту ралы» заң жобасы Мәжілістің былтырғы 
27 жел тоқсан күнгі ең соңғы Жалпы отырысында екінші оқылымға өтті. 
Дегенмен құжат әлі де шикі деуге негіз бар. 

Нұрлан ҚОСАЙ

  ЖОБАДА ЖОБАДА 
 ШИКІЛІК  ШИКІЛІК 
      КӨП      КӨП

ҮКІМЕТ 
ҮКІЛЕГЕН ЖОБА

Жаңа Бюджет кодексінің жобасын 
былтыр қыркүйекте Парла   мент-

ке жол данар алдында Үкіметте таныс    тыр-
ған оны әзірлеуші органның басшысы, 
Ұлт  тық экономика министрі $лібек 
Қуан    тыров болатын. Сол кезде к(п жаңа-
  шыл   дықты құлағымыз шалып, к(ңіліміз 
мар   қайған. Құжат сыңайы әжептәуір 
жетілдірілген екен. Мәселен, енді Ұлттық 
қордың ақшасын оңды-солды жұмсауға 
тыйым салынады. Одан берілетін ны  -
сана лық трансферттер тек маңызды ин  -
фрақұрылымдарға жұмсалады. Ол санат  -
қа жұмыс орындары мен қосымша салық 
түсімін беретін (ндіріс ошақтары, яки 
фаб    рика-зауыттардың құрылысы не тір -
шілікті қамтамасыз ететін инфра   құ ры-
лымдар жатады.

Одан б(лек, ел бюджеті оңтайлан   ды -
рылған – яки шашыраңқы 
фрагменттік ережелері бір 

же ңіл      дету үшін «шығыстарға шолу» 
деген жаңа құрал енгізіліпті. Ол міндетті 
түрде бюд   жеттік, стратегиялық және 
инвести   циялық бағыттар бойынша 
жүргіз ілетін болады.  Одан б(лек, 
Парламент қарайтын құжаттардың 
тізбесі кеңейтілуде. Бұл би ліктің заң 
шығарушы тармағының бюд жет  т і 
бақылаудағы р(лін күшейтпек. Жыл дық 
есепті қарау кезінде ірі квази сектор 
субъекті басшыларының, Ұлттық банк, 
Жоғарғы аудиторлық палата және 
Жоғарғы Сот т(рағаларының бюджеттен 
алынған қаражат бойынша баяндамасы 
тыңдалатын болады. Бұл бір жағы диви-
денд саясаты мен қаржылай қарыз мә-
селесін қамтымақ.

«Сонымен қатар бюджеттік процесті 
1 маусымда, яки әлеуметтік-экономи   ка-
лық даму болжамы қалыптасқаннан кейін 
бастау ұсынылып отыр. Бұл шы   ғыстар 
ли    митін блоктарға б(лу арқы  лы жүзеге 
асады. Тұтастай алғанда, бюджетті 
жоспар  лау процесі жүйелі әрі нақты нә-
тижеге және оны қаржыландыруға ба ғыт-
  талып, ал Бюд  жет кодексі стра   тегия  лық 
құжатқа айнала    ды. 6йткені нормалар 
дәйекті түрде рет-ретімен орналасты   рыл-
ған. $уелі бюджеттік процеске тікелей 
бай ланысты стратегиялық жоспарлау 
элементтері қарастырылады, сосын мем-
ле кеттік қаржы негіздері, содан кейін 
ғана бюджеттік жоспарлауға кезек бері-
леді», – дейді вице-министр.

Осылайша, Парламент Мәжілісінің 
қарауына түскен құжат ә дегеннен-ақ 
сын ға іліккен еді. Депутаттардың қойған 
сұрағы к(п болды. $лі пісіп-жетілмеген 
тұстарға назар аудартылды. Оңтай   лан-
дыру, нақтылық, үнемділік, жауап   кер-
шілік, жеделдік жайы айтылды. Мә   жі-
лістің осы арынын байқағаннан болар, 
таныстырылымнан екі жарым айдан соң 
(ткен алғашқы оқылымға министрдің (зі 
келді. $йтсе де, ол бұрынғы айтылғандарға 
жаңаша ештеңе қоса қоймады.

«Қазіргі заңнамаға сәйкес, бюджеттік 
жоспарлау ақпан-наурыз айларынан 
басталып 30 желтоқсанға дейін 9-10 айға 
созылады. Сол үшін де бюджеттік про-
цесс шектен тыс бюрократи за цияланған, 
стра    те  гиялық және бюджеттік жоспарлау 
екі б(лек деген сынға алынып жүр. 
Биыл  ғы қаржыны келер жылы пай-
далануда қиын шылықтар бар. Содан 
к(птеген жо ба ұзақ    қа созылып кетіп 
жатыр. Жаңа кодекс жо басында бюд-
жеттік процесті екі есеге жуық қысқар-
татын және жеңіл   дететін бір қатар норма 
қарастырылған. Сондай-ақ жаңа ко-
дексте ел дамуының 10 жылдық к(кжиегі 
бар ұзақмерзімді болжам да қа   рас   -
тырылмақ. Бұл басқа құжаттарды әзір   леу 
үшін базалық ана   лити   калық құжат 
болады. Онда жаһандық сын-қатерлерді 
ескере отырып, ел дамуы  ның сценарий-
ле рі айқындалады», – деді Ұлттық 
эконо мика министрі $лібек Қуан тыров.

МИНИСТР, САҒАН АЙТАМ, 
ПРЕМЬЕР, СЕН ТЫҢДА!

Бір-бірін қайталаған министрлік 
бас шыларына жаңа бағыт к(р-

сетіп, тың ой салған депутаттар болды. 
Олар нақтылық, ашықтық, мақсаттылық, 
тиімділік жайын с(з етті. Мәселен, Мәжі-
 лістің $леуметтік-мәдени даму комите-
тінің т(рағасы Асхат Аймағамбетов әр -
түрлі деңгейде, яки ау дандық, облыс тық 
және республикалық дәрежеде бюджетті 
басқарған адам ретін де жаңа кодекстің 
негізгі мәселелерді шеш пейтінін айтады.

«Жаңа Бюджет кодексінің концеп   -
ция сына сәйкес енді қаржыландыру нақ-
ты міндеттер мен к(рсеткіштерге сәй кес 
б(лінуге тиіс. Осы ретте әкімшілерге бел-
гіленген мақсаттарға жету үшін қар  жыны 

жетті нақтылау санын бір реттен арттыр-
мау керек деп ұсынған. Асхат Қанатұлы 
мұнымен мүлдем келіспейтінін айтады. 
Сол сияқты әртүрлі бюджеттен тыс қор  -
дың к(бейіп кету мәселесі де шешімін 
таппай отыр. Бұл қорлар ашық болуы ке-
рек және барлық қаражат мін детті түрде 
бюджет арқылы және қазына шылық 
арқылы (туге тиіс. Бюджеттік (тінімдер   -
дің ашықтығы да (з алдына бір проблема. 
6йткені бюджетті қарағанда депутаттар 
мұндай (тінімдердің мазмұ нын к(рмейді, 
мемлекеттік органның жалпы қажеттілігін 
және олардың бас тапқыда не сұрағанын 
білмейді. Сол се бепті ақпараттық жүйені 
ашық ету керек. $рі онда Қаржы ми -
нистрлігінің шектеу  лерінде қолдау тапқан 
шығын дарды ғана емес, сонымен бірге 
бюджеттік бағдар   лама әкімшісінің жалпы 
қажеттілігін де к(рсету қажет.

«Жаңа кодексте әкімшілікке жалпы 
сипаттағы трансферттер арқылы б(лінген 
қаражатты басқа мақсаттарға бағыттау 
мәселесі де шешілмеген. Мысалы, мек   -
тептерді салуға немесе мұғалімдердің жа -
лақысына арналған трансферттер болған 
кезде, әкімшілік осы қаражатты басқа 
қажет тіліктерге бағыттап, бастапқы мәсе-
лені шешпей, кейін Қаржы министр лігіне 
қосымша қаражат сұрап келген. Сол 
сияқты игерілмеген қаражатты келесі 
жылға ауыстыру механизмі де қарасты  -
рылмаған. Маңызды және ұзақмерзімді 
шы ғындарды уақытылы келесі жылға 
ауыстыру мүмкіндігін беру (те маңызды, 
бірақ осыған арналған нақты тетік 
жоқ», – дейді депутат Асхат Аймағамбетов.

Осы ретте «AMANAT» партиясы 
фрак       циясының мүшесі к(теріп отырған 
тағы бір жайт – Үкімет резервінің шексіз 
(суі. Ол бұл қордың к(лемін нақты шек-
теуді ұсынады. Ал ондағы бюджет қара  -
жаты мақсатсыз жатпай, мемлекеттік ор -
гандарға нақты мақсаттарға б(лінуге тиіс. 
Айталық, Үкiмет резервінде 2023 жыл   ға 
алдын ала мақсаттарға 276 млрд теңге 
к(лемінде қаржы қарасты рыл ған. Бастап-
  қыда бұл сома 618 млрд болған екен. 
Кейіннен қарсы сын-пікірлерге байла -
ныс ты қысқартылған. Десе де, түбегейлі 
шешілмей отыр. 6йт кені Үкімет резервіне 
2024 жылға – 417,3 млрд, 2025 жылға – 
343,6 млрд, ал 2026 жылы 702,2 млрд теңге 
салынып отырғаны осыны аңғар тады. 
Былтырғы соманың басым б(лігі, яки 265 

бат    тауы мен түзетілуіне байланысты 
600 орындық екі жатақхананың құры лы -
сын аяқтауға 2024 жылға 1,7 млрд теңге 
м(л  шерінде бюджеттен қосымша қаражат 
сұрап отыр. 6йткені қолданыстағы заң-
намаға сәйкес жергілікті бюджеттік ин-
вес тициялардың сметалық құнын ұлғай -
туға  байланысты шығыстар тиісті 
жер                       гі         лікті бюджет қаражаты есебінен 
жү  зе ге асырылуы қажет. Осындай мәсе  ле-
 лер жаңа Бюджет кодек   сінде қалай 
шешіледі? Бұл үшін қан дай нақты шара-
лар қарастыры лған?», – дейді Мәжіліс 
депутаты Мархабат Жайымбетов.

ҚОҒАМ НЕ ДЕЙДІ?

Бюджет кодексінің жобасы тек 
Пар  ламентте емес, сарапшылар 

ортасын да да талқыға түсіп жатқаны 
жасырын емес. 6йткені бұл құжат – ел 
қазынасын тү гендейтін, ел ырысын арт-
тыратын заң. Сондықтан да Қазақ  стан-
ның дамуына бейжай қарамайтын қай 
азамат үшін де ортақ игіліктің тиімді 
жұмсалғаны маңыз ды. Ал тиімділік үнем-
нен басталады.

«Соңғы үш жылда мемлекеттік орган-
дар түрлі форум мен конференцияны 
ұйымдастыруға 77 миллиард теңгеден 
астам қаржы жұмсаған. Оған квазимем-
лекеттік сектордың осындай шығында-
рын қоссақ, бұл сома тіпті 100 миллиард-
тан асады. Ендеше тоқтайтын уақыт келді 
емес пе? Ақшаны той тойлауға емес, ин-
фра құрылымдарға б(лу керек. 6йткені 
жылыту жүйелерінің ескілігінен к(птеген 
қалада мыңдаған азамат үйінде тоңып 
отыр. Ал олардың проблемасын шешіп 
бермей, Rixos-тың жылы конференц зал-
дарында ақылды кейіп танытып, қы зыл 
с(з қуғаннан не (неді? Негізі, басым дық-
  тарды бірнеше жыл бұрын (згерту ке рек 
еді, бірақ той тойлауға құ мар лығы мыз 
жеңіп кетіп отыр», – дейді «$ділдік жо-
лы» РҚБ Атқарушы дирек торы Дидар 
Смағұлов.

Қоғам белсендісінің с(зінің жаны бар. 
6йткені былтырғы қысты «т(тенше жағ-
даймен» (ткізген болсақ, биыл Үкіметтің 
тілімен айтқандағы «техникалық ақау-
лықтар» болған қалалардың қатары к(-
бейіп отыр. Олар – Екібастұз, Риддер, 
Теміртау, Степногорск, Ақтау, К(кшетау, 
Балқаш, Атырау және Жаңа(зен қала-
лары. Ендеше халық қиын жағдайда 
отыр ғанда оның к(з алдында ақшаға са-
тып алынған имидж қаншалықты нәти -
желі болуы мүмкін. Бұған консал тингтік 
қызметке жұмсалатын шығындарды 
қосы ңыз. Ашық дерек к(здеріне сүйен-
сек, бұл мақсатқа жылына орташа есеп-
пен 25 млрд теңге б(лінеді екен. Ендеше 
осын  ша қаржыны сарп қып әкімдіктер 
мен министрліктердің к(лде нең к(к 
аттының кеңесіне жүгінгені, мемлекеттік 
менеджменттің сапасынан да хабар бер -
гендей. Десе де, тақырыбымыз сапаны 
емес, санды септеу болғандықтан, Бюд-
жет кодексіне қайта оралалық.

«Жаңа Бюджет кодексі Үкіметтің мем         -
лекеттік қаражат пен активтерді бас қаруын 
қадағалаудағы Парламенттің р(лін 
т(мендетіп отыр. Олай дейтініміз, еліміз 
мықты Парламенті бар Прези   денттік 
модельге к(шті. «Күшті Пре  зи  дент – 
ықпалды Парламент – есеп бе ретін Үкі мет» 
формуласы орнықты. Бірақ жаңа Бюджет 
кодексі бұл формуланы б ұ з ып отыр. 
6йткені дамыған елдерде толық  қанды 
бюджет жүйесін құру бүкіл мемле  кеттік 
сектордың қаржылық қыз  меті Парламент 
арқылы қоғам ал дында есеп бер ге німен 
сипатталады. Парламент бекітетін және 
бақылайтын мемлекеттік бюджеттер 
мемлекеттік сек тор  дың барлық кірістерін, 
шығыс    тарын, активтері мен міндетте-
мелерін толы  ғымен қамтуы керек. Бірақ 
бізде Парламент  бар  лық мемлекеттік 
қаржы ның бір б( лігін ғана қамтитын 
Республи  калық бюджетті бекітеді. Ал 
Қазақстанда рес  публикалық бюджет те, 
тұтастай алған да бүкіл эконо  мика да мұ-
найға (те қатты тәуелді. Енде    ше шикізат-
тық емес бюджет тапшылығын бақы лау 
ерекше маңызды. Парламент бюджеттің 
осы негізгі пара  метрін бекітіп, қатаң бақы-
лауға алуы ке рек. Бірақ қолда   ныстағы заң 
бойынша да, жаңа кодекс жобасы бойынша 
да заң шығару   шы орган мұны техникалық 
тұр  ғыдан жасай алмайды. 6йткені мемле-
кеттік қаржының (те үлкен б(лігі Пар ла-
менттің бақы    лауынан тыс жатыр.

Ал жаңа Бюджет кодексі болса, бүкіл 
атқарушы биліктің (жергілікті атқарушы 
органдардан басқа) барлық кірісін, шы -
ғыстарын, активтері мен міндет   темелерін 
толығымен республикалық бюджетке 
енгізудің орнына мемлекеттік қаражаттың 
қомақты б(лігін Президент пен Үкіметке 
(з қалауы бойынша бюд  жеттен тыс жұм -
сауға мүмкіндік беріп отыр. Соңғы кездері 
Үкімет бұл мүмкіндікті асыра пайдалана 
бастады. Ең соңғы ірі мысал: 2023 жылдың 
т(ртінші тоқсанында ол Ұлт тық қордан 
«ҚазМұнайГаз» ҰК акция ларын сатып 
алу арқылы экономиканы 1,3 триллион 
теңгеге бюджеттен тыс қар жыландырды. 
Шындығында, олай етуге қажеттілік жоқ 
болатын. Ал бұл дегеніміз болашақ ұрпақ-
 тың несібесі», – дейді Halyk Finance бас-
қарма т(рағасы ның кеңес шісі Мұрат 
Темірханов анали тикалық орталықтың 
сайтындағы есе бінде.

Сарапшының айтуынша, Пар   ла-
ментті айналып (тіп, Ұлттық қор-

 ды және басқа да бюджеттен тыс мем ле-
кеттік қаржы   ларды пайдалану атқару шы 
биліктің Парламенттің, тіпті халық  тың 
ал дындағы жауапкершілігін т(мен  детеді. 
Оның үстіне, мұнайдың баға    сы жоғары 
боп тұрғанда Ұлттық қорды пай далану 
к(ле мінің күрт (суі макроэконо микалық 
сая сатқа қайшы және Қазақстан эконо -
микасына ұзақмерзімді зиян кел тіреді. 
Осы ретте Halyk Finance аналити  калық 
орталығы (з тарапынан нақты ұсы  ныстар 
дайындап, Парламенттің жұ   мыс тобына 
ұсынған екен. Онда Бюджет кодексінде 
барлық мемлекеттік қаражат қамтылуы 
керек екені айтылған.

жүйеге келті  ріліп, нақты  лаушы нормалар 
заңға тәуелді норма   тивтік-құқықтық 
актілер деңгейіне түсі   рілген. Бұрын екі 
құжат болған бюд жет  тік бағдарлама мен 
бюджеттік (тінім бірік   тірілген. Енді 
бюджеттік бағдарла   малар   дың әкімшілері 
«бюджеттік сұрау» деген бір құжат да-
йындайды. Бұл ретте даму жоспарын 
тұрақтандыру және бюд ж  еттік бағдарлама 
форматын (згерту ар қылы стратегиялық 
және бюджеттік жоспар    лаудың (зара 
байланысы қамта масыз етіледі.

К(птен айтылып жүрген «Блоктық 
бюд  жеттеу» ұғымы да енгізіліпті. Синга  -
пурлық осы үлгі бойынша тұрақты си  -
паттағы базалық шығыстар блогын 
3 жыл      ға белгілеу ұсынылып отыр. Яки, 
(згер  мейтін шығыстар жыл сайын егжей-
тегжейлі қарастырылмайды. Оларға мем-
 лекеттік органдардың әкімшілік шы -
ғыстары және мемлекеттік қызмет    терді 
к(рсету, зейнетақы, жәрдемақы, субси -
дия т(леу сынды жыл сайынғы қайталана-
тын тағы да басқа шығыстар жатады. 
$дет те осы базалық шығыстар бюджеттің 
жалпы к(лемінің шамамен 50-60 пайыз 
болатынын ескерсек, бұл бюджеттік бағ-
дар   ламалар әкімшілерінің де, уәкілетті 
ор гандардың да жұмысын азайтпақ. 
«Блоктық бюджеттеу» рәсім   дерді оңай-
лату, икемділігін күшейту және бюджеттік 
бағдарламалар әкімшілерінің дербестігін 
арттыру мақсатында енгізіліп отыр. Ол 
үшін стратегиялық мақсаттар айналасын-
 дағы бюджеттік бағдарлама ларды ұлғайту 
қарастырылуда. Бір мақ  сатқа арналған 
екінші, үшінші бюджеттік бағдарлама   -
ларды ашуға тыйым салатын тікелей нор-
ма енгізілмек.

Айта берсе, (згеріс к(п. Жаңа кодекс 
«Мемлекеттік қаржыны басқару» деген 
б(ліммен толығыпты. Яки елдегі бюджет 
саясатына, мемлекеттік қаржыға және 
оның тұрақтылығына қатысты нақты 
анық тама берілген. Бұдан былай бұл б( -
лім мемлекеттік қаржының жағдайын 
талдау және салық-бюджет саясатын 
айқындаудың негізі болмақ. $рі барлық 
қарыз, яғни мемлекеттік түрі де, мемлекет 
кепілдік берген борыш та, квазимем  -
лекеттік сектор субъектілерінің берешегі 
де есепке алынып, топтастырылады. Бұл 
(згеріс борышты тиімді басқаруға мүм  -
кіндік бермек. Жаңа кодексте бюд жеттен 
тыс қорлар туралы тармақтар енгізілгені 
сынды тағы да басқа жаңалық к(п.

ПАРЛАМЕНТТЕ 
КҮЛ-ПАРШАСЫ ШЫҚТЫ

Ел қазынасының етек-жеңін қым   -
та ған жаңа құжатты Парламентте 

10 қазан күні Ұлттық экономика вице-
министрі Азамат $мрин таныстырды. 
Оның ай   туынша, құжат бас-аяғы жи   нақ-
  талып, жалпы мазмұны 28 пайызға 
оңтай  лан   дырылған. Бюджет процестерін 

ÁÞÄÆÅÒÁÞÄÆÅÒ
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қайта б(лу еркіндігі берілген. Бұл – дұрыс 
қадам! Бірақ бірнеше сұрақ бар: бұл к(р-
сеткіштерді кім және қалай құрасты  рады 
және олардың әдістемесі мен реле вант-
тылығы қандай? $детте бұл к(рсет кіш-
терді министрліктердің (зі құ   рас        ты-
ра ды, әрине бұл мемлекеттік органдар 
үшін ыңғайлы болар, алайда шынайы 
мәселелерді к(рсете бермейді. Біз бұл 
салада жұмыс істедік, бұны қалай істеу 
керек екенін білеміз: Біздегі мемле  кеттік 
жос   парлау жүйесі күрделі. Соңғы үш жыл 
ішінде мемлекеттік бағдарламалар ұлттық 
жобаларға ауысты рылды, ал ол қабылдан-
  ған ұлттық жоба ның к(бі кейін нен жо-
йыл     ды. Содан кейін жаңа концеп   циялар 
қабылданды, оларға тіпті түзету лер енгізі-
 ліп те үлгерді. Сондықтан да Бюд     жет ко -
дек  сін жаңа Салық кодексі мен және жаңа 
мемлекеттік жоспарлау жүйе сі мен үйлес -
тіру маңызды еді. Алайда бая  ғы жартас 
сол жартас күйі қалып отыр. Бәрі нен 
бұрын к(рсеткіштерді мемле кеттік орган-
 дардың (з бетінше анықтай  тын бабы сол 
күйі қалдырылып отыр», – дейді ол. 

Депутат бюджетті түзету, (тінімдердің 
ашықтығы, бюджеттен тыс қорлар, транс-
  ферттер мақсатын (згерту мәселе леріне 
де тоқталды. Мысалы, қолданыс  тағы заң 
бойынша Үкімет бюджетті (з бетінше 
10%-ға дейін түзете алады екен. Былтыр 
осылайша 8 рет түзету енгізген. Енді бұл 
к(лемді 10%-дан 15%-ға дейін к(бейту 
ұсынылып отыр. Ал Парламенттің бюд-

миллиарды Үкіметтің шұғыл шығын-
дарына қарасты  рылған. Қалғаны «қалдық 
принципі» бойынша: Қазақстан мен басқа 
мемлекет тердің аумағындағы табиғи және 
техно гендік сипаттағы т(  тенше жағдай-
ларды жоюға, түрлі деңгей дегі соттар 
қабылдаған шешімдер аясын дағы мін-
деттемелерді орындауға, табиғи және 
техногендік си пат тағы т(тенше жағ   -
дайларды жою ке зінде халықтың тірші-
лігін қамтамасыз етуге арналған. Осы  нау 
қарайған ақша   ның қаншалықты тиімді 
жұмсалып жат қаны туралы осы уақытқа 
дейін нақты есеп жоқ. Депутаттар к(теріп 
отырған мәселелер бір бұл ғана емес.

«Жалпы, орталық мемлекеттік орган-
дар мен әкімдіктердің арасында тиімді бір 
байланыс қажет. «Бюджет кодексі туралы» 
заң жобасынан аңғарғаным, біраз мемле-
кеттік орган стратегиялық даму жоспарла-
рындағы (здері межелеген индика  тор лар-
ға жете алмаған. Жазылған жос па ры бір 
басқа да, ісі бір басқа. Бұл – үлкен проб        -
лема. Осындай мәселелер аймақтар  дың 
әлеуметтік-экономикалық дамуына тіке-
лей әсер етеді. Мысалы, (ткен жыл дар дан 
бастап К(лік министрлігі жол құры   лы-
сына мақсатты трансферт б(лген, бірақ 
ол игерілмеген. Себеп: мердігер жоқ, ба-
ры бір-бірімен соттасуда немесе құжат    -
тары дайын емес. Соның кесірінен жоба-
   лар жылдарға созылады, содан келіп құны 
қымбаттайды. Мәселен, Солтүстік Қазақ-
   стан облысының әкімдігі жобаның қым   -
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АдайАдай  
жыл	ысы:жыл	ысы:

Адай жылқысы осы уақытқа дейін де талай бәйгеде, соның ішінде халықаралық 
жарыстарда олжа салып, бас жүлделерді қанжығалап келеді. Мәселен, 2010 

жылы Қазақстан біріншілігінің бас жүлдесін жеңіп алды. 2013 жылы Ресейдің 
Рязань қаласында #ткен халықаралық бәйгеде #зге қарсыластарын шаң 

қаптырып, тезек тергізіп, 1-орынды даусыз алды. 2015 жылы Франциядағы 
дүниежүзілік бәйгеде #нер к#рсетіп, Латын Америкасынан, Сауд Арабиядан 

келген кәсіби мамандардың жоғары бағасына ие болды.

6

Айхан ШӘРІП

«Етті� бәрі 	азы емес, итті� бәрі тазы емес» 
деген хал	ымыз тазы итті б�рыннан ерекше 
	астерлеген. Жеті 	азынаны� 	атарына 	о-
сыл�ан таза 	анды 	�май тазылар ертеде 	�ры-
�ын с�йреткен �ры мен 	�йры�ын с�йреткен 
б�ріден ж�ртты аман са	 та�ан әрі саятшылы	ты� 
сәнін келтірген. Ал #аза	   станда екі мы�нан 
астам тазы бар екені аны	талды.
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ҰЛТТЫҚ ҚАЗЫНАМЫЗҰЛТТЫҚ ҚАЗЫНАМЫЗ

Осыдан бір жылдан астам 
уа	ыт б�рын, 2022 жыл�ы 
7 	арашада Ма��ыстау 
облысыны� ж�рт-
шылы�ымен кездескен 
Мемлекет басшысы 
#асым-Жомарт То	аев 
	аза	ты� «Адай жыл	ысы» 
елімізді� брендіне айнала-
тынын айт	ан болатын. 
Содан бері мемлекет �а-
лымдармен, сарапшылар-
мен бірге салма	ты ж�мыс 
ж�ргізді. Міне, Адай 
жыл	ысы «дербес т�	ым» 
ретінде танылып, арнайы 
патентке ие болып, ресми 
мәртебесі бекітіліп отыр.

– Халқымыз үшін жылқының орны қашанда 
ерекше. Қазақтың Адай жылқысын Маңғыс   -
таудың бірегей байлығы деуге болады. Бұл арғы -
мақтар ш!лге ерекше шыдамды, алыс жолға т!  -
зімді екенін бәрі біледі. Маңғыстау тұлпарлары 
алысқа шабатын халықаралық марафон жарыс  -
тарында әрдайым бәйге алып жүр. Қазақы Адай 
жылқысын әлемге таныта алсақ, бұл біздің тағы 
бір тамаша брендімізге айналады! Сондықтан 
Үкіметке оны ғылыми түрде асылтұқымды мал 
ретінде тану және к!бейту үшін тиісті жұмыс  -
тарды жедел қолға алуды тапсырамын, – деген 
болатын маңғыстаулықтармен кездесуде Пре -
зидент Қасым-Жомарт Тоқаев. 

1ділет министрлігі Адай жылқысының жал -
ғыз емес, бірден 6 жаңа тұқымын «жаңа ұлттық 
бренд» ретінде тіркеп, патент берді. 

«Ауыл шаруашылығы министрлігінің Апро  -
бация ж!ніндегі мемлекеттік комиссиясының 
қо рытындысы негізінде 1ділет министрлігінің 
Ұлттық зияткерлік меншік институты Адай 
жылқысының жаңа 6 тұқымын «селекциялық 
жетістік» ретінде тіркеді. Мұнда 3 патент – мініс 
аттарына, 2 патент – ішкітұқым түрлеріне және 1 
патент  «Адай тұқымы» жылқысына берілді. 
Соның негізінде 6 тұқым да селекциялық жетіс -
тіктердің мемлекеттік тізілімінде тіркелді. Па  -
тент иеленушінің селекциялық жетістікті пай  -
далануға айрықша құқығын, оның басымды  ғы 
мен селекционердің авторлығын куәландыра   тын 
патенттер берілді», – деді 1ділет министрлі    гі    нің 
ресми !кілі Талғат Уәли. 

Оның айтуынша, патенттер беру туралы мә -
ліметтер 2023 жылғы 29 желтоқсанда ресми 
бюллетеньде жарияланды. Осылайша, Мемлекет 
басшысы Қ.Тоқаевтың бұл тапсырмасы орын  -
далды. 

Мұнымен іс бітпейді: Президент Маңғыстау 
облысына сапарының қорытындысы бойынша 
Үкіметке Адай асылтұқымды жылқысын ғылыми 
тұрғыдан дәлелдеумен ғана шектелмей, оның 
басын, !сімін молайту бойынша жедел жұмыс 
жүргізуді жүктеген болатын. 1йтпесе, Үкіметтің 
2021 жылғы 30 желтоқ  сан    дағы №960 қаулысымен 
бекітілген 2030 жылға дейінгі «Қазақстан 
Республикасының агро  !нер кәсіптік кешенін 
дамыту тұжырым    дама    сында» Қостанай, Адай 
жылқысы сияқты ұлттық бренд   терді дамытуға 
жете к!ңіл б!лінбе   ген. Ауыл шаруа       шылығы 
министрлігі бұл бағдар    ла           малық құжат қа бүгінде 
!згерістер мен толық   тырулар әзірлеп жатыр. 
1ділет министрлігі !кілінің түсіндіруінше, «дербес 
тұқым» ретінде мойын   далып, жаңа тұ  қым дарына 
патент берілуі және оның жаңа ұлт  тық бренд 
ретінде тіркелуі жаңа мүмкіндік   терге жол ашады. 
Біріншіден, осының арқасында Адай жылқысы 
қарапайым мал ретінде құрып кетпей, дербес асыл 
тұқым ретінде сақталады. Бұ ған бұдан былай 
мемлекеттің !зі мән беруге тиіс. 

Екіншіден, ғылыми-зерттеу институттары, 
мемлекеттік құрылымдар мен ғалымдар Адай 
жылқысын селекциялап, іріктеуге, яғни жаңа 
тұқымдарын алуға күш салады. Бұған бюджеттен 
қаражат қарастырылады.

Үшіншіден, бұл асылтұқымды жануар Қазақ-
 станның ұлттық бренді ретінде дәріптеледі. Мұ-
ны елдің бір киесі саналатын түрікменнің әйгі   лі 
Ақалтекесінің мысалында қарастыруға болады. 
Қ.Тоқаев 2021 жылғы 24 қазанда Түрік    менстанға 
жасаған мемлекеттік сапары аясында Ашхабад 
қала  сындағы Ахалтеке жылқысына арналған 
кешенге арнайы ат басын бұрып, ара   лап к!рген 
болатын. 

Елдің сол кездегі Президенті Гурбангулы Берді-
    мұхамедов Қазақстан лидеріне дәл иппо  дромда 
дастарқан жайып, түрікменнің осы тұ қымдас 
арғымақ аттарының !нерін мақтана паш еткен еді. 
Ендеше қазақ елі де Адай тұқымын ары қарай 
асылдандырып, «бізде мынадай бар, мынадай бар!» 
деп бар әлемге мақтан тұта к!р сете алады.

Қазақстанда !тетін ат жарыстарына негізінен 
ағылшын, араб тұқымдас жылқылар к!бірек 
түсіп жүргені байқалады. Себебі бұл әлем таны  -
ған спорт жылқысы тұқымдары. Түрікменнің 
Ақалтекесі де жақын қашықтыққа атқан оқтай 
зулайды. Ал қазақ жылқысының, соның ішінде 
Адай жылқысының мінезі де, әлеуеті де оларға 
қа рағанда мүлде ерекше. Кең тынысты, мол 
шабысты, табиғатынан темірдей т!зімді, текті 
жануар бабы келіп, бауыры жазылып шапса, отты 
жанарымен айналасын шолып, ауыздығын 
қарш-қарш шайнап, жер апшысын қуырады. 1рі 
мінезді, намысқой: алдына қара түсірмеуге ты -
рысады. 

Адай жылқысы халықаралық сарапшылар 
арасында да алысқа шабуға шыдас беретінімен 
жоғары бағаланады. Сол қасиетінің арқасында 
Қазақстан тарихында тұңғыш рет, 2022 жылғы 18 
қыркүйекте басталып, 12 күнге созылған «Ұлы 
да ла жорығы» аламанында Адай жылқыларын 
жаратып, жарысқа қосқан маңғыстаулық шабан-

 доздар жеке-дара озды. Елордадан Түркістан 
қаласына дейінгі 1 200 шақырымнан аса 
қашықтықты шаршап, шалдықпай еңсеріп, мәре 
сызығын бірінші болып кесті. С!йтіп, 19 !ңірден 
жиылған 200-ге жуық сәйгүлікті артқа тастады.

2023 жылғы «Ұлы дала жорығы» марафонында 
да Адай жылқылары жеңісті олжалауы мүмкін 
еді. Тұлпарларды баптауда ондаған жыл тәжіри-
бесі бар атбегі 1леке Б!лтековтің айтуын   ша, 
былтырғы республикалық марафонның 1 мың 
шақы рымдайында маңғыстаулық команда 
алғашқылар қатарында келе жатқан. Бірақ жүй-

рік    тердің бірі жарақат алуы салдарынан бүкіл 
командаға жарыс жолынан шығуға тура келіпті. 

Адай жылқысы осы уақытқа дейін де талай 
бәйгеде, соның ішінде халықаралық жарыстарда 
олжа салып, бас жүлделерді қанжығалап келеді. 
Мәселен, 2010 жылы Қазақстан біріншілігінің 
бас жүлдесін жеңіп алды. 2013 жылы Ресейдің 
Рязань қаласында !ткен халықаралық бәйгеде 
!зге қарсыластарын шаң қаптырып, тезек 
тергізіп, 1-орынды даусыз алды. 2015 жылы 
Франциядағы дүниежүзілік бәйгеде !нер 
к!рсетіп, Латын Америкасынан, Сауд Арабиядан 
келген кәсіби мамандардың жоғары бағасына ие 
болды. 

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ СТАНДАРТТАР САҚТАЛДЫ
Маңғыстау облысының Ауыл шаруашылығы 

басқармасының басшысы Қазбек Ташимов Адай 
жылқысына арнайы мәртебе алу үшін респуб-
ликалық деңгейде үлкен іс тындырылғанын, же-
ке мемлекеттік комиссия құрылғанын еске сал-
ды.  Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
Мемлекеттік инспекция комитетінің бұйрығы-
мен құрылған комиссия Маңғыстау облысының 
барлық ауданын аралады. 

Jйткені «қарға баласын «аппағым» дер, кірпі 
баласын «жұмсағым» дер» дегендей, кез келген 
аттың иесі оның тұқымын «асыл» деп дәріптеуі 
мүм кін. Мұны ресми тану үшін халықаралық 
стандарттарға негізделген арнайы зерттеу жүр-
гізіліп, ғылыми тұжырымдалуы тиіс.

– Осыған орай комиссия мүшелері 1 400-ге 
жуық Адай жылқысының дерек-мәліметтерін 
алып, жинақтады. Қазақ мал шаруашылығы 
және жемш!п !ндіру ғылыми-зерттеу институты 
заманауи технологияларды пайдаланып, әр 
жылқының генетикалық құрылымын ғылыми 
сынақтан !ткізді. Содан соң мемлекеттік комис-
сия Адай жылқысының тұқымы туралы патентті 
бекіту және алу үшін арнайы іс-шара ларды 
ұйымдастырды. Аталған акт Ауыл шаруашылығы 
және 1ділет министрліктеріне жолданды, – деді 
Қазбек Ташимов.

Адай тұқымы жылқыларына дербес «асыл 
тұқым» мәртебесін беру аясында бірнеше іс-ша ра 
қосымша ұйымдастырылды. Соның бірі – 2023 
жылдың 4 қарашасында Кендірліде !ткен, 100 
шақырымға созылған халықаралық ат жары сы. 
Оның барысында шетелден, БА1-ден келген 6 
т!реші адайлық сәйгүліктерді сынады. Бұл тұқым 
жатжұрттық сарапшылардың биік баға сын алды. 

Ал республикалық арнайы комиссия құра-
мына ауыл шаруашылығы ғылымдарының док-
тор   лары мен кандидаттары, сондай-ақ асыл-
т ұ қ ы м д ы  м а л  ш а р у а ш ы л ы ғ ы  ж ! н і н д е г і 
мем ле   кеттік инспекторлар кірді. Сонымен қатар 
комиссия жұмысына Ат спорты федерациясы 
мен қауымдастығының !кілдері қатысты.

«Бірнеше күн бойы біз ғылыми мақсатта 
Маңғыстау !ңірін аралап шықтық. Деректер 
жинау үшін 1 400-ден астам жылқының  !лшем -
дері, сынамалары алынды. Бұл жұмысты халықа-
ралық стандарттар мен Ат спорты федерация     -
сының критерийлеріне сәйкес жүргізіп, арнайы 
құралдарды қолдандық. Сапарымыз қатты аяз 
бен ызғарлы жел маусымына тап келді. Осы ке -
зеңде мамандар бұл жылқы тұқымының қатал 
табиғи жағдайларға бейімделгенін, т!зімді еке  нін 
байқады», – деді комиссия мүшесі, ауыл шаруа   -

шылығы ғылымдарының докторы Сейіл хан 
Рахманов.

Барлық процестің халықаралық стандарттар 
мен нормаларға сәйкес келуі маңызды болған.

ЖАҢА М�РТЕБЕ НЕ БЕРЕДІ?
Жалпы, Адай жылқысы қолтума тұқым боп 

есеп теледі. Яғни, жылқының жеке тұқымы ре-
тінде табиғи түрде қалыптаспаған. Маңғыстау-
лық сенатор Бекбол Орынбасаровтың айтуынша, 
атадан мұраға қалдырылған т!л түлектерінің бірі 
саналатын қазақтың Адай жылқысы «дербес ұр-
пақ тобы» ретінде қалыптасып үлгерді. Бұл жыл-
қылар Маңғыстау !ңірінің қатал климаттық 
жағдайларына !те жақсы бейімделуімен ерекше-
ленеді, ш!лді, ыстық, құрғақ климатқа шыдамды. 

Ежелден бері халқымыз оның биологиялық 
ерекшеліктерін және жұмысқа деген жоғары 
қабілетін, т!зімділігін кәдеге жарата білген.  Оның 
генотиптік және фенотиптік шығу тегі ХІХ 
ғасырдағы әр елдің саяхатшылары мен ға лым-
дарының ғылыми-!ндірістік зерттеу нәти-
желерімен толық айқындалған. Табиғаты ның шы-
дамды болуы арқасында ұзақ қашықтық тағы 
халықаралық жарыстардың жеңімпазы болып жүр. 

Қазақ мал шаруашалығы және жемш!п !нді-
рісі ғылыми-зерттеу институты жүргізген экспе-
ди  циялық зерттеу қорытындысында «Адай» 
типтік жылқының саны 90 мыңға жуық басты 
құрайтыны анықталыпты. Аталған жылқыларды 
!з бетінше дара тұқымға сынау мақсатында 
инсти  туттың ғалымдары үш !німді зауыт желісін 
құрды.

Мұның сыртында жылқы шаруашылығымен 
айналысатын азаматтардың күш салуы арқасын-
да бұған дейін «Есболай жирен», «Есболайторы» 
және «Амандықторы» секілді Адай жылқылары-
ның генелогиялық желілері 2010 жылы сынақтан 
!тіп, патенттеліпті.

Тек мәртебе жетіспей келген. Дербес тұқым 
мәртебесі болмаса, жылқы тексіз саналады. 

Адай жылқысының жаңа мәртебесі оның 
алдынан халықаралық !рістерді де ашады. 
Мысалы, әлемде «Ақалтеке», «Араб», «Ағылшын» 
секілді !зге елдің асылтұқымды мәртебесі бар 
жылқылары мен олардың тұқымаралық буданда-
ры жоғары бағаланады. Жаһандық іс-шараларда, 
жарыстарда да солар к!бірек қатысады. Енді 
қазақтың Адай жылқысы да солардың қатарынан 
лайықты орын алуға тиіс. Қазірдің !зінде Адай 
жылқысының ішінен шыққан тұлпарлары 
бірнеше миллион теңгеге сатылып жүр.

Үкімет алда Қамбар атаның асылтұқымды 
түлектеріне баса к!ңіл б!леді деген үміт бар. 
Премьер 1лихан Смайыловтың депутаттарға 
берген мәліметіне жүгінсек, 2024–2026 жылдарға 
арнал  ған бағдарламалық-нысаналы қаржы-
ландыру аясында биыл алғаш рет жеке бағдар-
лама қолға алынбақ. 

«Атап айтқанда, жалпы қаржыландыру 
к!лемі 3 жылға 682,5 миллион теңгені құрайтын 
«Адай қазақ жылқылары мен Қостанай тұқымы -
ның салт мініс қасиеттерін сақтау және жетіл-
діру» ғылыми-зерттеу бағдарламасын іске асыру 
қолдау тапты. Нәтижесінде, салт мініс бағытын-
дағы жылқылардың жаңа селекциялық сипатта-
маларын алу жоспарлануда. Бұл жылқыларды 
халықаралық аренаға шығаруға мүмкіндік бере ді. 
Асылтұқымды мал шаруашылығын дамыту, 
соның ішінде Адай жылқысы тұқымын дамыту 
және жетілдіру мәселесі Үкіметтің бақы   лауын-
да», – деді Үкімет басшысы 1.Смайылов.

«Селекциялық жетістіктерді қорғау туралы» 
заңға және Еуразиялық экономикалық комиссия 
алқасының «Еуразиялық экономикалық одаққа 
мүше мемлекеттерде ауыл шаруашылығы жан-
уар  ларының жаңа тұқымдарын, типтеріне, желі-
лері мен кростарына сынақ жүргізуді тәртібін 
бекіту туралы» шешіміне сәйкес,  Адай типіндегі 
жылқылардың селекциялық жетістіктері мен 
Адай жылқысы тұқымын ресми тану «бұл құнды 
асылтұқымды ресурстарды дұрыс пайдалануға 
серпін береді».

1лемде дәл қазақ сияқты жылқыға қарыздар 
бірде-бір ұлт жоқ шығар! Ата-бабамыз, әлемнің 
жартысын ен жайлаған к!шпелілер арғымағының 
к!мегімен ұлы даланы жаудан қорғап, ұрпағына 
мирасқа қалдыра алды. Жылқы малының қадір-
қасиетіне жете білуі арқасында қазақ теңізге 
шығар жолына, бақ-байлыққа, Ұлы Жібек жо-
лындай әлемдік сауданың орталығына қол жет -
кізді. Сондықтан Президенттің тапсыр масымен 
қазақтың Адай жылқысының арнайы патенттер 
алып, жоғары мәртебеге ие болуы – ұлтымыздың 
жеті қазынасының бірін ұлықтау дың үздік үлгісі 
болса керек.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

�лы	талды�лы	талды
Тазы да
ҚАЗАҚТЫҢ

Тазы мен т!беттің ұлтымыз үшін бағалы екені бағзы-
дан белгілі. Ит тұқымдарының ішінде ұшқыр тазы ерек-
ше к!зге түседі. Текті жануардың тұқымы қазақ жерінде 
жеті мың жыл бұрын пайда болған екен. Ол кезде тазы-
ның құны бір үйір жылқыға тең болған деген ақпарат бар. 
Құны жоғары тазы тұқымы сымбатты денесімен, 
бітім-болмысымен ерекшеленген. 

«Тазыны сақтап қалу үшін жасалуы керек іс-шара-
ларға келетін болсақ, ең алдымен, бұл ит тұқымының 
дұрыс есебін жүргізу қажет. Jзге тұқымдармен араласты-
руға, будандастыруға жол бермеуіміз керек. Біз қазірдің 
!зінде құжаттар пакетін даярлап жатырмыз және келесі 
жылы тазыны қазақы тұқым ретінде тануға !тінім беруді 
жоспарлап отырмыз. Біз тазыны да, т!бетті де сақтауға, 
к!бейтуге  және одан әрі жетілдіріп, дамытуға тырысуы-
мыз керек», – дейді Қазақстан Кинологтер одағының 
президенті Бауыржан Серікқали.   

Жазық далада да, тауда да аңщылардың теңдессіз 
к!мекшісін тұтас әулетімен асырап келе жатқан адамдар 
да бар, жеті қазынаның бірін тек аңшылар  емес, әуесқой-
лар да  тәрбиелеп жатыр. 15 жылдан бері тазы асырап 
жүрген Сағыныш Темірбеков қазір тіркелмеген тазының 
к!п екенін айтты. «Тазы – ақылды ит. 3 тазым бар. Таза 
қанды тазыларға екі айынан бастап міндетті түрде 
берілетін дәрумені болады. Ал 8-9 айлығында !тпелі 
кезеңнен !теді, үй жануарларына, құстарға тиісе бастай-
ды. Бұл кезде иесі оны аңшылыққа үйрете бастауы керек. 
Тазының қасқырға шабатынын естіген жұрт к!п.  Иә, 
расында, шапқан қасқырын қашырмай ұстап тұруға та-
зының қауқары жетеді. Ол үшін жануардың жағдайын 
жасау керек», – дейді  атбасарлық итбегі.

Қазақтың тазы тұқымы – халықтың жеті бірдей құн-
дылықтар тізбегі келтірілген жеті қазынаның бірі. Біз 
табиғаттың осынау бірегей жаратылысын ұрпағымыз 
үшін, ұлттық құндылығымыздың жойылып кетпеуі үшін 
сақтауға міндеттіміз. Ертеде тазы итінің аштықтан 
құтқарғанын тілге тиек еткен Зоология институты био-
ценология және аң аулау зертханасының меңгерушісі 
Константин Плахов:

«Тазы үйдегі мысықтар үшін қауіпсіз, балалармен 
жақсы дос деуге болады. Баламен балаша ойнап кетеді. 
Кезінде қазақы ауылдарда балалар оған мініп ойнаған. 
Яғни, бұл – !те жақсы ит  тұқымы, оның бойында қазақ 
халқының менталитеті жатыр. Үлкен кісілердің айтуын-
ша, ертеде аштық жылдары тазы иттер ауыл тұрғындарын 
асыраған, аштықтан құтқарған. Аңшы иттер  иесіне адал, 
оларға олжа тауып әкелу үшін барын салған. Осыдан-ақ 
ертеде аңшы тазылардың үлкен дайындықтан !ткен 
жоғары класы болғанын байқаймыз», – деп пайымды 
пікірін білдірді.

Мамандардың айтуынша, тазы тұқымының к!пшілік-
ке танылуына үлкен кедергі халықаралық кинологиялық 
федерация тарапынан мойындалмауы себеп болған екен. 
Айта кетейік, ертеден тұрмыста қолданылып келген 
«тазы» атауы парсы тілінен еніп, «ұшқыр», «епті», «таза» 
деген ма ғы на ны берген. Тазы – біздің баға жетпес мұра-
мыз. Ол  Қазақстанның алтын бренді болуға тиіс.

бренді
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Жамбыл облысында 
е�бек дауы азаймай т�р. 
Жала"ыны� азды#ына, 
басшыны� басынуына, ж�мыс 
орнында "олайлы жа#дайды� 
жасалма#анына ашын#ан 
ж�рт әкімдікке келіп, талап-
арыздарын ашы" жеткізуде. 
М�ндай жа#дайлар былтыр 
/�ірде ерекше к/п болып,  
сананы сан-са""а ж5гіртті. 
Билік б�дан саба" шы#арады 
деп сенгенбіз. Алайда жыл 
бастала сала «Жасыл ел-
Тараз» мекемесіні� "о#амды" 
ж�мысшылары облыс әкімдігі 
#имаратыны� алдына жиналып, 
жанай"айын жеткізді. 

Жалпы, 41 қоғамдық жұмысшының 
талабы жалақыны к�теру, �здерін серіктестік 
штатына қабылдау немесе еңбектеріне 
қарай қосымша ақы т�леу болды. Бұқара 
базынасына құлақ түруге Тараз қаласының 
әкімі Бақытжан Орынбеков келіп, к�пшілікке 
басу айтқандай болды.

  Билік �кілінен білгеніміз, 2023 жылы 
«Жасыл ел-Тараз»  ЖШС-ның салық т�лемі 
бойынша қарыздары болып, мемлекеттік 
сатып алу конкурсына қатыса алмаған екен. 
Нәтижесінде, серіктестік пен Тараз қаласы 
әкімдігінің тұрғын жай-коммуналдық 
шаруашылық, жолаушы к�лігі және 
автомобиль жолдары б�лімі тікелей 
келісімшарт жасаған. Аталған келісімшарт 
негізінде серіктестік қарыздарын толық 
�теп, қоғамдық жұмысшылардың заңда 
бекітілген  80 000 теңге жалақыларына ай 
сайын қосымша үстемеақы ретінде   85 000 
теңгеден т�леген. Алайда  осы жасалған  
тікелей келісімшарт ішкі мемлекеттік 
аудиттің  талап-арызына сәйкес, сотпен 
заңсыз деп танылған. Қазір серіктестік 
тарапынан сотқа қайта аппеляциялық 
шағым түсіп отыр.  

Қала әкімінің айтуынша,  биыл 
мемлекеттік сатып алулар бойынша конкурс 
басталады. Егер серіктестік кон курстан 
жеңімпаз болып танылса, қоғамдық 
жұмысшыларға қосымша т�лем  мәселесі 
шешімін таппақ.  Сондай-ақ биылға рес-
пуб ликалық бюджеттен әр қоғамдық жұ-
мыс шыға субсидияланатын жұмыс орындары 
арқылы мемлекеттік бюджеттен  110 760 
(қолға еңбек �тілдеріне сәйкес 85 000 - 95 
500) теңге т�ленбек. 

Бүгінде  серіктестікте осы к�рсетілген 
айлық жалақымен жұмыс істеу үшін 49 
адамға жолдама беріліп отыр.  Алайда 
жолдама алған жұмысшылар аталған жала-
қыға жұмыс істеуден бас тартып, қосымша 
жалақы т�леуді немесе серіктестіктің 
штатына қабылдап, жалақыны к�теруді 
сұ рауда. Міне, осылайша басшы мен 
жұмысшы арасында кикілжің туып, соңы 
басқаша к�рініс табуда. Сондықтан бұл 
мәселені облыс әкімі тікелей бақылауына 
алған. Алайда «Жасыл ел-Тараз» жұмысшы-
ларының жанайқайы толыққанды қашан 
және қалай шешімін табатыны әзірге 
белгісіз. 

Негізі, жалақының аздығына байланысты 
бұл бірінші мәрте болып отырған жағдай 
емес. ?ткен жылы «Қазфосфат» ЖШС 
жұмысшылары жасаған ереуілді ел ұмыта 

қойған жоқ. ?зі мен қосшыларына қомақты 
жалақы жазып алған мекеме басшысына 
жиналғандар, тіпті жұдырық жұмсап алып 
жүгіріп, соққының астына алды. Соңында 
филиал директоры жұмысшылардан «�зім 
білемге салған» әрекеті үшін кешірім сұрап, 
�з еркімен жұмыстан кетті. Оның артынша 
осындай ереуілдер «Қазфосфат» ЖШС-на 
қарасты �зге де филиалдарда болған, 
басшылық к�птің талабын орындап барып, 
жұмысшыларды әрең басты. 

Былтыр жол тазалығына жауапты 
компания жұмысшылары да бас к�терді. 
Жуалы мен Меркі аудандары аралығындағы 
республикалық маңызы бар ақылы жолды 
күтіп ұстауға жауапты «Шымкент спец 
комплекс» серіктестігінде істейтін 30-дан 
аса жұмысшы бір жылдан бері еңбекақылары 
кешіктіріліп, зейнетақы т�лемдері тоқтап 
қалғаны үшін жолды жауып тастады. 
Ашынған жұмыс шылар жолды ж�ндеуге 
қажетті құрал-сай мандарының жоғын да 
жеткізді. Ал жолға жауапты «ҚазАвтоЖол» 
ұлттық компаниясы акционерлік қоғамының 
облыстық филиалы басшылығы жур-
налистерге жауап беруден бас тартып, 
соңын да әйтеуір билік �кілдерінің ара-
ласуымен  мәселе оңтайлы шешілді.  

Мұндай жағдай «Меркі-Бурылбайтал» 
тасжолының құрылысын жүргізіп жатқан 
жұмысшылар арасында да қайталанды. 
Құрылысқа жауапты қытайлық компания 
үш жылдың бедерінде еңбеккерлерге ең 
т�менгі жалақы т�леп келген екен. Мұндай 
басынушылыққа шыдай алмаған 80-нен 
аса жұмысшы жұмысқа шығудан бас тартып, 
жалақыларын к�теруді талап етті. Бұл 
мәселеге облыс әкімдігі тікелей араласып, 
қытайлық «Синьсин» комнаниясымен 
�зара келісс�здер жүргізді. Соның арқасында 
3 жылда к�терілмеген жалақы 3 күнде �сіп, 
еңбек адамдарының құқығы қорғалды. 

Былтыр айлығы шайлығына жетпейтінін 
айтып, ұжым болып, к�шеге шыққан 
М.Дулати атындағы Тараз �ңірлік универ-
ситетінің 200-ден астам қызметкерінің 
шеруі еңбек дауының ең шыңырау шыңы 
болды. Мұнда еңбек адамдары Мемлекет 
басшысының Жолдауынан кейін 20 пайызға 
к�бейеді деген айлықтары керісінше 50 
пайызға дейін азайып кеткеніне шағымданып, 
университет ректорынан жауап ала 
алмағаннан кейін шеруге шыққан. Алайда 
қызметкерлерінен мұндай әрекетті күтпеген 
ректор соңында �зі жұмысшыларының 
алдына шығып, жақын күндері мәселені 

оңтайлы шешіп беруге уәде етті. Осылайша, 
мұнда да халық бас к�тергеннен кейін 
барып, басшылар сабасына түсіп, 
қызметкерлерінің құқығын ойлау қажетін 
еске түсірді. 

Жалпы, бұлар �ңірде былтыр болған 
еңбек дауларының бір парасы ғана. Бұдан 
б�лек, «Хантау цемент зауыты» сияқты 
�ндіріс  орындарында тіркелген 
жұмысшылардың ереуілдері аз болмады. 
Барлық жағдайда еңбек адамы жалақының 
аздығы мен жұмысқа қолайлы жағдай 
жасалмағанын айтып шырылдауда. Осы 
орайда облыстық Еңбек инспекциясы 
басқармасына қайырылып, �ңірде еңбек 
адамдарының құқығы қаншалықты қорғалып 
жатқанын білген едік. Басқарма 
мамандарының берген ақпаратына сүйенсек, 
2023 жылы мемлекеттік еңбек инспекторлары 
126 тексеру жүргізіліп, 179 заңбұзушылық 
анықтаған екен. Нәтижесінде, 176 еңбек 
заңнамасын бұзудерегі жойылған. Сонымен 
қатар мекемелердің қызметкерлеріне  554,3 
млн теңге к�леміндегі  жалақы қарыздары 
анықталып, ол толығымен т�ленген. Алайда 
жұмысқа қолайлы жағдай жасалмауынан 
�ндірістік жарақаттар к�бейген. Мәселен, 
былтыр 47 жазатайым оқиға болып, 61 адам 
зардап шеккен. 8 адам қайтыс болған.    

2023 жылы қайтыс болғандар саны 5 
бірлікке немесе 38,4 пайызға  т�мендеуіне 
қарамастан, зардап шеккендер саны 2022 
жылмен салыстырғанда 27,9 пайызға �скен. 
Жүргізілген талдау нәтижесінде  �ндірістік 
жарақаттардың дені жұмыс берушінің 
кінәсінен болғаны анықталып отыр. 

–  2023 жылы қызметтік міндеттерін 
атқару кезінде тіркелген 47 оқиғаның  23-і 
жұмыс берушінің кінәсінен болса,  
жұмыскердің кінәсінен 19 және бесеуі 
жазатайым болған.Бүгінде жұмыс берушілер 
болған жазатайым оқиғаның себептерін 
жою және алдын алу ж�ніндегі іс-шаралар 
жоспарын бекітіп, оның орындалуын қатаң 
бақылауға алып отыр. 

2023 жылдың мамыр-қазан айлары 
аралығында «Қазэкспертпром» ұйымы 
«Қазфосфат» ЖШС-да еңбек жағдайлары 
бойынша жұмыс орындарын аттестаттаудан 
�ткізді. Зиянды және ауыр еңбек жағдай-
ларында жұмыс істейтін қызметкерлерге 
қосымша ақылар белгіленді. Сүт немесе 
басқа да баламалы �німдерді беруі үшін 
жұмысшылардың тізімдері жасалды.

Сондай-ақ  «Жамбыл электр жүйесі» 
ЖШС -да �ндірістік жазатайым оқиғаларға 

талдау жасалынып б�лім, орталық қызмет 
басшыларының, еңбек қауіпсіздігі және 
қауіпсіз техника қызметі мамандарының 
және басқа  қызметкерлердің оқу-жаттығу 
бойынша біліктіліктерін арттыру  бойынша 
қосымша жұмыстар атқарылуда.Бұдан 
б�лек, жұмыс орындарында еңбекті қорғау 
талаптарының сақталуына,  қызметкерлерді 
арнайы киіммен, аяқ киім мен және басқа 
да жеке қорғаныс құралдарымен қамтамасыз 
етілуіне бақылау күшейтілді.

 Golden Compas Jambyl ЖШС  �ндірістегі 
жазатайым оқиғаның алдын алу мақсатында 
компания б�лімшелерінің барлық басшысы 
мен жұмысшысына еңбек қауіпсіздігі 
бойынша қосымша жоспардан тыс 
нұсқаулықтар �ткізіп, қызметкердің бір 
б�лігінің жалақысы 10%-дан 25%-ға дейін 
�сірді.

Жалпы, �ндірістік жарақаттануды және 
еңбек жағдайлары зиянды жұмыс орындарын 
азайту мақсатында кәсіпорындарда  ішкі 
бақылауды 994 �ндірістік кеңес жүзеге 
асырады. 108  кәсіпорын еңбек қауіпсіздігі 
және еңбекті қорғау ж�ніндегі стандарттарды 
енгізді. 18 кәсіпорын Vision Zero н�лдік 
жарақат тұжырымдамасына қосылды. 

Соңғы 5 жылда 956 �ндірістік нысан, оның 
ішінде 4 554 жұмыс орны аттестаттаудан 
�ткізілді.

Мемлекеттік еңбек инспекторлары жыл 
басынан  бері жеке қабылдау жұмыстары 
барысында   67 тұрғынға еңбек заңнамалары-
на қатысты консультативтік кеңестер берді, 
– дейді облыстық Еңбек инспек ция сы 
басқармасының басшысы Жарыл қасын 
Айтақов. 

Негізі, 2022 жылы ұйымдар мен 
кәсіпорындарға 147 жоспардан тыс тексеру 
жүргізіліп, 2023 жылмен салыстырғанда 
зерделеу жұмыстары к�п атқарылған. 
Нәтижесінде, 223 заңбұзушылық тіркеліп, 
158 еңбек қатынастарының бұзылғаны 
белгілі болған. Яғни, 2022 жылы тексерудің 
к�п болғанынан жұмыскердің еңбек 
құқығының бұзылуы да к�п анықталған. 
Жауапты мамандар жоспардан тыс тексерулер 
жұмыскерлерден келіп түскен арыз-
шағымдарға байланысты жүргізілетінін 
айтады. Демек, 2022 жылы еңбек даулары 
к�п болса, 2023 жылы арыз-шағымдар аз 
түскен. Алайда бұл тұста ескере кетері, 

Еңбек инспекциясы басқармасы «Жасыл 
ел-Тараз» мекемесі сияқты қоғамдық жұ-
мыс шылар еңбек ететін мекемелерді тек-
серуге құқылы емес. 

Қалай дегенде де, қазір еңбек даулары 
елді дүрліктіріп тұр. Жұмысшылар жанына 
батпаса жанайқайын білдіріп, әкімдік 
ғимаратының есігін күзетіп, шеруге шық-
пайтыны белгілі. Осы орайда кейінгі жыл-
дары еңбек дауларының к�беюіне  не себеп 
болып тұрғанын білмекке заңгердің пікіріне 
жүгінген едік. 

–  Еңбек дауларының к�беюінің басты 
себебі мемлекеттік мекемелердің қызметінің 
дұрыс атқарылмауынан болып тұр. Мәселен, 
күні кеше облыс әкімдігі ғимаратының 
алдына жиналған «Жасыл ел-Тараз» мекеме-
сінің жұмысшыларының мәселесін былтыр 
шешіп тастау керек еді. Егер олардың 
қаржы лық жағдайын жаңа жыл басталмай 
жатып оңтайландырып, туындаған түйткіл-
дердің түйінін тарқатып қойғанда жұмысшы-
лар шеруге шықпасы анық еді. Алайда 
билік �кілдері оны созбалаңға салып, соңы 
айқай-шумен аяқталып отыр. Нәтижесінде, 
былтыр істеуге болатын жұмысты елді 
дүрліктіріп барып бәрібір жасағалы тұр. 

Жалпы, жалақы болса да жұмыстағы 
қолайсыз жағдай болса да қандай еңбек 
даулары болса да бәріне кінәлі жауапты 
мекемелердің жұмысының жүйесіздігі. 
Мәселен, облыста Еңбек инспекциясы 
басқармасы бар. Алайда аталған мекемеге 
еңбек адамдары жанайқайын білдіріп барып 
жатса, бір-біріне сілтеп, соңында есіктен 
арқа сы нан қағып, шығарып салып жатады. 
Осы дан барып құқықтары тапталған жұ-
мыс шылар әкімдік ғимаратын жағалайды.
Егер сол мәселе Еңбек инспекциясы 
басқармасы сияқты мекемелердің шеңберінде 
шешіліп жатса, соңы айқай-шуға ұласып 
жатпас еді. 

Тағы бір айта кетерлігі, Үкіметтен түрлі 
мемлекеттік бағдарлама жанданып, �ңірде 
іске асыруға жолданып жатады. Алайда 
сол бағдарламаға жергілікті әкімдіктерде 
бір ғана маманды жауапты қылып белгілеп 
жатады. Ал ол маман күнде келетін жүздеген 
адамды қабылдауға қауқары жетпей, оның 
соңы да айқай-шумен аяқталады. Міне, 
осындай жағдайлардың болмауы үшін ең 
бірінші мемлекеттік мекемелердің жұмысын 
бір жүйеге қою керек. Сонда ғана еңбек 
даулары азайып, жұмысшылар әкімдік 
ғимаратына емес, құқықтарын қорғайтын 
құзырлы мекемеге жүгінетін болады, – дейді 
заңгер Қайрат Шайхиев.

Иә, еңбек адамдарының құқығын қорғап 
жүрген заңгердің с�зі орынсыз дей алмаймыз. 
Себебі жүйе мен тәртіп болса, жұмысшылар 
да әкімдік ғимаратының есігін күзетіп, 
шеруге шықпасы анық. Оған қоса, қазір 
мекеме басшылары �з мәселелерін ұжым 
ішінде шеше алмайтын жағымсыз құбылыс 
жиілеп барады. Егер мекемедегі жағдайды 
басшы бақылауында ұстай алмаса, онда ол 
не істеп отыр? Басшы сонда қол қойып, 
м�р басу үшін ғана керек пе? Міне, осы 
мәселелер ойландырмай қоймайды. 
Сондықтан облыс әкімдігіне шеруге шыққан 
еңбеккерлердің емес, ең бірінші �з жұмысын 
тиісті деңгейде атқара алмаған басшылардың 
мәселесін майшаммен қарау қажет-ау...

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы                

ЕҢБЕК ДАУЫНАН ТУҒАН ДҮРБЕЛЕҢЕҢБЕК ДАУЫНАН ТУҒАН ДҮРБЕЛЕҢ

Қазір Ақсудағы ана �ліміне байланысты 
іске қатысты тергеу жүріп жатыр. Жоғалып 
кеткен 14 жасар қыздың мәйіті Текелі 
тауларынан табылып, жас�спірімді �лтіруге 
күдіктілер ретінде қыздың анасы мен �гей 
әкесі қамауға алынды. Ал екі адамды 
бауыздап �лтірген қаніпезер Талдықорған 
қаласындағы к�пқабатты үйлердің бірінің 

жерт�лесінде жасырынып жүрген жерінен 
ұсталды. 

Талдықорғандықтар туған қызын ажалға 
байлаған ана мен �гей әкенің әрекетін әлі 
түсіне алар емес. Сонымен бірге бірнеше 
ай бойы мектепке бармаған жас�спірімнің 
жағдайы жайлы сұрап білмеген білім және 
қорғаншылық органдарының бейқамдығы 

да орынды сұрақтар туындатады. Егер алыс 
Ресейдегі туысынан жаңа жылға арналған  
сәлемдеме келіп, оны тапсыратын адам 
қызды таппай, мектепке келіп, іздеу салмаса, 
ет жақындарының  қолынан ажал тапты 
деп болжанып отырған  жас�спірім сол 
бойы сұраусыз �тіп, мәйті жер астында 
жасырылған күні қалар ма еді? 

Облыстық Полиция депатаментінің 
мәлімдеуінше, 14 жасар қыздың жоғалуына 
күдікті ретінде оның анасы мен �гей әкесі 
уақытша оқшаулау орнына қамауға алынған. 
Соның алдында ғана әлеуметтік желілер 
арқылы полиция �здеріне қатысты тергеуде 
заңсыздықтарға барып жатыр деп байбалам 
салған сезіктілердің �здерін ақтауға тырысқан 
мәлімделерінде айтылғандар  дәлелденбеген 
еді. Тергеудің алғашқы күнінен бастап 
барлық заң талаптары қатаң сақталып, 
қамаудағылар қорғаушылармен қамтамасыз 
етілген. Қазір тергеу жалғасуда, оның 
барысы ІІМ тарапынан айрықша бақылауға 
алынған.  Ал жоғалған Каринаның мәйіті 
Текелі қаласының маңындағы тау б�ктерінен 
табылған. Rзірге Каринаның қашан, қандай 
жағдайда жоғалғаны жайлы тап басып айту 
қиын. Тергеу барысында күдіктілер �з 
бастарын арашалап қалу мақсатында бір-
біріне қарама-қайшы келетін түрлі куәлік 
беруде.  Бүгінге дейін белгілі болғаны, 
облыс орталығындағы Ушинский атындағы 
мектепте оқитын Карина бірінші тоқсаннан 
соң сабақта болмаған. Нақтырақ айтқанда, 
қараша айының басынан бері оны к�рген, 
білген адам жоқ. Қазір анықталғандай, 
жедел-іздестіру шарасының басталуына 
жоғалған қыздың Ресейде тұратын 
туысқанынан келген сәлемдеме себеп 
болғанын жоғарыда жаздық. Ушинский 
мектебінің директоры Ерік Саржігітовтың 

айтуына қарағанда, Карина Дорохинаның 
жоғалғанға дейін осы мектепте оқығаны 
рас. 

– Жаңа жылға таман бізге келген әйел 
адам Каринаға Ресейден жіберілген 
сәлемдемені тапсыруды �тінді. Ол кісіге 
31 қазан күні Карина Дорохинаның заңды 
�кілі – анасы келіп, қызының бұдан былай 
Ресейге қоныс аударатынын, Воронеж 
қаласындағы бұрынғы мектебіне ауысатыны 
туралы �тініш жазып, құжаттарын алып 
кеткенін айттық. Содан бері хабарымыз 
жоқ екенін түсіндірдік, – дейді мектеп 
басшысы. 

К�ңілдеріне алаң кірген мектептегілер 
атынан Каринаның анасына хабарласқан, 
бұрынғы сынып жетекшісі сәлемдемені 
алып кетуді �тініп, телефон шалады. Анасы 
келіп, сәлемдемені алып, қызының қазір 
Ресейде оқып жатқаны жайлы егжей-
тегжейлі түсініктеме жазып кеткен.  Жаңа 
мектептен анықтама әкелетінін айтады. 
Осылайша, бұған дейін Ресейдің Воронеж 
қаласындағы мектепте оқыған, Талдықор-
ғанға былтырғы сәуір айында ауысқан 
Каринаны �зі бұрын оқыған мектепке қайта 
кетті деп шешкен мектеп ұжымы қарашадан 
бастап, оған ешқандай іздеу салмаған. 

?йткені Қазақстан заңнамасына сәйкес, 
егер оқушы бір оқу орнынан кетіп, басқа 
мектепке ауысатын болса оған кеткені 
туралы талон беріледі. Сонымен бірге 
бұрынғы оқу орнына оның  жаңа мектебінен 
сонда оқитыны туралы  хабарлама келуге 
тиісті. Бірақ бұл талап �з еліміздегі оқу 
орындарына ғана қойылады. Ал бала үлкен-
дермен бірге басқа елге қоныс аударғанда, 
мұндай талап қарастырылмаған.  Сондықтан 
Каринаның бірнеше  ай бойы қайда оқып 
жатқаны жайлы хабар білмеген мектеп 
ұжымын бұған кінәлауға болмайды. 

 Дегенмен осы жағдай түрлі ойға 
жетелейді. Елдер арасында к�ші-қон жиілеп 
тұрған қазіргі уақытта балалардың жаңа 
қоныстану орнына барғанын, мектепке 
орналасқанын білудің мүмкін еместігі 
олардың тағдырына еріксіз алаңдаушылық 
тудырады. Дәл осы Каринаға қатысты 
оқиғадан соң бұл тұрғыдағы  күмән барынша 
күшейіп тұрғаны да рас. Жаңа жылға 
сәлмдеме салған алыс туысқаны болмаса, 
Дорохина да іздеусіз қалары анық еді. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

СҰРАУЫ ЖОҚ СҰРАУЫ ЖОҚ 
ІЗДЕУСІЗ ҚАЛАДЫ ІЗДЕУСІЗ ҚАЛАДЫ 

Былтыр#ы жылды� со�ы мен жа�а жылды� ал#аш"ы к5ндері Жетісу 
облысында, оны� ішінде Талды"ор#ан "аласында адам#а жа#а �стат"ан 
бірнеше "ылмысты" о"и#а тіркелді. Тойханада топтасып т/белесуді 
айтпа#анда, мектеп жасында#ы Карина Дорохина атты "ыз баланы� бірнеше 
ай бойы іздеусіз-с�раусыз жо#алуы мен әкелі-балалы азаматтарды� 5йде 
пыша"талып, бауыздалып /лтірілуі облыс орталы#ы т�р#ындарын ала�датып 
тастады. Соны� алдында #ана А"су ауданында#ы ананы� /зіне "ол салып, 
со�ына шырылдатып кішкене балаларын тастап кеткені де к/пшілік арасында 
туында#ан аса ма�ызды "о#амды" пікірге /зек болып, т5рлі болжам айтыл#ан 
еді. 

 Еңбек дауларының 
к�беюінің басты себебі 

мемлекеттік мекемелердің 
қызметінің дұрыс 

атқарылмауынан болып тұр. 
Мәселен, күні кеше облыс 
әкімдігінің ғимаратының 

алдына жиналған 
«Жасыл ел-Тараз» мекеме-

сінің жұмысшыларының 
мәселесін былтыр шешіп 

тастау керек еді.
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Алматыда �стел теннисінен �ыздар арасында �аза�стан 
чемпионаты басталды. Байра�ты бәсекеде Астана, Алматы, 
Шымкент �аласынан және 17 облыстан іріктелген спортшылар 
ба� сынап жатыр.

ЕКІ ЖҮЗ ҚОЙЫЛЫМ 
САХНАЛАНДЫ

Наурызбек САРША

Сонымен қатар «Жаңа қазақ 
әдебиеті» жобасы аясында бұрын 
еш жерде жарияланбаған 
туындылар жарияланып, 2022 
жылы жалпы таралымы 30 мың 
дана болатын 10 әдеби туынды 
жарық к�рген болса, былтыр тағы 
14-і 42 мың дана таралыммен 
басылыпты. Иә, жыл сайын жеке 
баспаханалардан және мемлекеттік 
тапсырыс арқылы шығатын 
кітаптар саны артып келеді. 
Мәселен, былтыр «Мәдениет 
және �нер саласындағы бәсеке-
лестікті жоғарылату, қазақстандық 
мәдени мұраны сақтау, зерделеу 
мен насихаттау және мұрағат 
ісінің іске асырылу тиімділігін 
арттыру» республикалық бюд-
жеттік бағдарламаның «&дебиеттің 
әлеуметтік маңызды түрлерін 
сатып алу, басып шығару және 
тарату» кіші бағдарламасы аясында 
шыққан кітаптар тізімінде дүние-
ден �ткен қаламгерлерден б�лек, 
бірқатар жас ақын-жазушылардың 
кітапттары жарыққа шыққан. 
Соның ішінде Хамит Есеманның 
«Фәни – құбылыс», Ерғали 
Бақаштың «Тылсым түн», 
Жәнібек &лиманның «Жұлдызым-
ның жорығы», Айзада Рахымжан-
ова ның «Алтынтамыр», Алпамыс 
Файзолланың «Аудармалар мен 
сұхбаттары», Ықылас Ожайдың 
«Еркін ойлау», Жадыра Байбұла-
н ова ның «Сезім с�здігі» кітаптары 
– соның дәлелі. Осы ретте мемле-
кеттің демеуімен «Жұлдызымның 
жорығы» поэзиялық кітабын 
шы ғарған ақын Жәнібек &лиман-
ның пікірін білген едік. 

«Мемлекеттік тапсырысқа 
тұңғыш іліккен кітабым – осы 
«Жұлдызымның жорығы» �леңдер 
жинағы. «Жаңа қазақ әдебиеті» 
сериясы деген айдармен шықты. 
Бұған дейін қарағандылық демеу-
шілердің к�мегімен «Серт» деген 
атаумен тырнақалды туындыларым 
жарық к�рген. Мемлекеттік 
тапсырыспен шыққан кітаптың 
орны б�лек. Кітапханаларға 
таратылады, ел ішіне барады 
дегендей. Мұнда отызға дейін 
жазған �леңдерімнің жартысынан 
к�бі, 80 пайызы топтастырылды. 
Жекелеген �леңдермен қатар, 
«Жылқышы» атты циклдық 
туындыларым бар. Адамның 
табиғаттан алыстап бара жатқаны, 
табиғи тепе-теңдіктің аяқасты 
қалып бара жатқанын жыр тілінде 
суреттегім келді. Тағы осы 
тақілеттес топтама жырларымда 
�мірден к�рген-түйгендерімді 
сезімге орап, түйсік к�зімен 
тұспалдауға тырыстым. Бүгінгі 
қазақ қай қазақ? Жарты есі – 

далада, жарты есі – қалада... Ол 
да бір кезде жаһандық �ркениеттің 
тұтқасын ұстаған еді ғой, қазіргі 
сана-сезімі не дейді? Бұл құбылыс-
тардың бәрі к�ркем әдебиет 
нұсқаларынан к�рінуге тиіс деген 
ойдамыз. Демек, осы ұлттың 
баласы болғандықтан, жүрегіміз-
дегі дауыс, к�кейіміздегі үн, 
жа ды мыздың бейнесі – �лең-
дерімде. Мазалаған сезімдер мен 
сұрақтар тудырған шумақтарды 
кім қалай бағалап, танитынын 
�зім де білгім келіп тықыршып 
жүріп, тағы бір жинақты толтырар 
�лең жазып қойыппын», – дейді 
автор. 

Сонымен қатар соңғы уақытта 
жас жазушылардың романға қалам 
сілтеуі жиілей бастады. Осыдан 
аз уақыт бұрын қысқа әңгімелер 
мен новеллаларға ден қойған 
жазушылар к�лемі к�лдей дүние-
лерге бет бұра бастағаны байқала-
ды. Былтыр екі жас жазушы �з-
де рінің алғашқы романдарын 
к�п шілікке ұсынды. Оның 
бірі – Абай Аймағамбет болса, 
екіншісі – &лихан Жақсылық. 
&лихан Жақсылық �зінің «Нотр-
Дамда құлшылық жасау керек 
пе?» атты романын екі ай к�лемін-
де жазып шыққанын айтады. 

«Қазір Алматы қаласындағы 
«АR» баспасында дайындалып 
жатыр. К�п ұзамай кітап сатылым-
ға шығады, кітап дүкендерімен 
де келісім жасап отырмыз. Роман 
жұмыссыздықтан, қоғамдағы 
түрлі қыспақтан қалжыраған 
жастардың �мірін суреттейді. 
Теңіз жағасындағы қаланың 
тұрғындары �міріне мәз-мейрам, 
бәрі к�ңілді, күнде думан, күнде 
той. Бірақ жастар арасында бұл 
қоғамға деген к�зқарас басқа 
болады. Романдағы басты кейіп-

керіміз әлсіз, дәрменсіз к�рін-
генімен, басына қиындық түскен-
де, қоғам тепкілеп, полиция 
қолын қайырып жатса да мойы-
майды. Кейіпкер қанша қиын-
дыққа ұрынғанымен оқырманға 
да ерік-жігер, мотивация береді, 
әділдікке шақырады. Романда 
бірнеше тақырыпты алып шықтым 
деп айта аламын. Эйджизм, 
студенттер проблемасы, бағамен 
қорқыту, оқудан шығару, полиция-
ның ізге түсуі, жалпы адамзат 
азабына қатысты әлемдік проб-
лема ларға да назар салдым. 
Dйткені біз әлемнен б�лек емеспіз, 
б�лшегіміз, сондықтан әр адамның 
басындағы болып жатқан тағдыр 
сол қоғамды толық сипаттай 
алады ғой. Кейіпкерімізді қоғам 
�лімге байлайды, бірақ ол шарша-
майды. Шаршайды, бірақ рухы 
азат адамды жеңу �те қиынға 
со ғады. Қысқаша осылай, ол 
қан ша жерден �зі аңсаған азат-
тыққа, бостандыққа қол жеткізсе 
де бойында стеротиптер қалып 
қояды. Бұл нәрселер оған одан 
әрі қалай әсер етеді, әрі қарайғы 
әрекеті не болады, роман сол 
жайында толғанады. К�терген 
тақырыптарымды, проблемаларды 
алып шыға алдым деп ойлаймын. 
Бұл кітапты Мемлекет басшысына 

таныстырдым, Президент те 
романға қызығушылық танытты. 
Бұл оқиғадан соң әлеуметтік 
желіде кітабымның шығуына 
кедергі болу үшін бірнеше адам 
шабуыл жасады. «Нотр-Дамда 
құлшылық жасау керек пе?» 
романы біраз қиындықты жеңді. 
Мұқабаға, илюстрацияларға 
талантты суретші Шаттық 
Батанның картиналарын 
пайдаландық. Суреткер мен 
суретшінің шығармашылығын 
ұштастыру барысында біраз 
еңбектенген Ержан Алаштуған 
ағамызға алғыс айтамыз», – дейді 
жас жазушы. Сонымен қатар ол 
бұл сиясы кеппеген су жаңа 
романы қазір ағылшын тіліне 
аударылып жатқанын тілге тиек 
етті. «Еліміздегі ең танымал кәсіби 
аудармашы кітаппен жұмыстанып 
отыр. Тәңір жазса, осы жылы 
Лондон қаласына бұл романды 
жеткіземіз деген мақсатымыз 
бар», – дейді дейді ол. 

Ал тұңғыш рет детектив 
жанрында қалам тербеген Абай 
Аймағамбет �зінің «Бұрылысқа 
жарты қадам қалғанда» атты 
кітабына екі жыл уақыт жұмса-
ғанын айтады. «Романымды 2020 
жылы басында әңгіме түрінде 
жазып бастадым. Кейінірек 
ауқымы үлкейіп, к�лемін кеңейте 
түсуді ойлай бастадым. Белсенді 
түрде 2021 жылдан бастап романға 
бел шеше кірістім. Осылайша, 
екі жылға жуық уақытымды сол 
романға арнадым. Дегенмен осы 
аралықта әңгімелер жазып жүрдім, 
бір повест жаздым. Оқырман енді 
бағасын бере жатар, дегенмен �з 
ойымша оқиғасы, құрылымы 
қазіргі біздің әдебиетіміз үшін 
тың дүние деп санаймын. Роман 
жазылып біткенде республикалық 
«Кемел Қаламгер» детективті 
шығармалар байқауына ұсындым. 
Бұл байқауға арнап жазба-
ғаныммен, тұңғыш романымды 
байқауда сынап к�рсем деген ой 
келді. Ақырында, сол байқаудан 
бас жүлдені иелендім. Содан соң 
«Мазмұндама» баспасына дайын 
кітабымды ұсынғанда олар 
шығармамен танысып болып, 
коммерциялық негізде кітапты 
басып шығаруға келісті. Осылай-
ша, бүгінге сол баспа арқылы 
қалың оқырманға тұңғыш рома-
ным жол тартты», – дейді жазушы. 

Иә, бүгінде әдеби үдеріске 
үзеңгі салған жас қаламгерлер 
түрлі тақырыпты қаузап, ұлт 
руханиятына �з үлестерін қалам-
мен қалдырмаққа бейіл. Бұны 
еліміздегі ірі қалаларда �ткен 
әде би іс шаралар мен кітап к�р-
мелерінен байқай алдық. Мәселен, 
былтыр Астанада «Eurasian Book 
Fair-2023» кітап к�рмесі, Алматыда 
«Ұлы Жібек Жолы мен–2023» ХI 
Халықаралық кітап және поли-
графия жәрмеңкесі мен «Кітап 
шоу–2023» фестивалін де ақын-
жазушылардың жаңа кітаптары 
таныстырылды. Олар �з кітаптары 
т�ңірегінде оқырман мен емен-
жарқын әңгіме айтты. Биыл да 
жас жазушылардың бір қатар 
кітаптары мемлекеттік тапсырыс 
арқылы және жекелеген баспала-
лардан �з кезегін күтіп тұр. Ол 
кітаптар туралы алдағы уақытта 
жазатын боламыз. Тәңір ұлттық 
әдебиетіміздің әлеуетін арттырмақ 
болған қаламгерлердің қаламына 
қуат берсін дейміз!

Т�ркістан �аласында +ткен -лтты� �/рылтайды5 екінші 
отырысында Мемлекет басшысы �асым-Жомарт 

То�аев кітап саласын дамыту=а ерекше то�талып, отанды� 
кітап +німдерін шы=аруды арттыру бойынша на�ты міндеттер 
�ой=ан еді. Мемлекеттік тапсырыс бойынша Мәдениет және 
а�парат министрлігі 2022 жылы 506 мы5 дана таралыммен 
188 әдеби туындыны жары��а шы=арса, 2023 жылы 295 
мы5 дана таралыммен 101 әдеби кітап шы=ар=ан. 

Алты күн бойы �тетін сайыста 
теннисшілер командалық, жұптық 
және жекелей сында жарысады. 
Мұнда жас шектеуі жоқ. 11 қаңтарда 
командалық есеп бойынша үздіктер 
анықталады. Ал жұптық немесе 
жекелей жарыстың жеңімпаздары 
15 қаңтар күні марапатталады. 
Чемпионатта топ жарған үздік 
спортшылар ұлттық құрама сапына 
�теді. Осылайша, 16 ақпанда Оңтүстік 
Кореяның Пусан қаласында �тетін 

әлем чемпионатында ел намысын 
қорғайды. 

– Қазір мұнда облыстық, қалалық 
жарыстың жеңімпаздары �нер 
к�рсетуде. Ұлттық құрамаға іріктеу 
4 жыл сайын �тіп тұрады. Бұл спортқа 
деген жастардың қызығушылығы 
жыл сайын артып келеді. Dйткені 
үстел теннисі – қызық әрі барлық 
адамға қолжетімді спорт түрі, – деді 
халықаралық дәрежедегі т�реші 
Александр Перевалов. 

 Былтыр Айма�тарда 22 
мәдениет нысаны бой к+теріп, 
мемлекеттік театрларда 
200-ге жуы� жа5а �ойылым 
сахналанды. 

Ал киноматографияда мемле-
кеттік қолдаумен 18 фильмнің 
�ндірісі аяқталып, к�рермен назарына 
ұсынылды. Бұл – былтырғы жылдағы 
жетістік. Сондай-ақ «Қазақстанның 
Халық жазушысы» құрметті атағы 
қайта беріліп, ел дамуына еңбегі 
сіңген қаламгерлер марапатталды. 
Мәдениет – идеологияның басты 
құралы. Сондықтан руханиятты 
дамытуды бірінші межеге қоюдан 
ұтылмаймыз дейді сала �кілдері. 

Театрға баратын к�рерменнің 
де қатары к�бейіп келеді. Былтыр 

2 миллионға жуық адам мәдениет 
ордасынан рухани азық алған. Отан-
дық авторлардың 24 кітабы таныс-
тырылып, оқырманға жол тартты. 

– Dткен жыл жалпы еліміз үшін 
экономикамыз, әлеумет және 
мәдениет үшін де жақсы жыл болды 
ғой деп ойлаймын. Dйткені мәде-
ниетке байланысты к�птеген игі 
шаралар жүзеге асырылды. Руха ният 
мешел болса, ол қоғам жақсы лыққа 
бармайтынын �зіміз к�рдік. Сон-
дықтан қазіргі мемлекеттік сая сатта 
руханият, мәдениет ха лықтың тарихы 
жалпы рухани са ла ның алғашқы 
кезекке шығуы �те �зінің жақсы 
нәтижелерін беріп жа тыр, – дейді 
сыншы, мәдени сарапшы &лия 
Б�пежанова.

Алматылы� =алымдар �ала-
ны5 ауасын тазарту �шін емен, 
арша, талшын а=аштарын к+птеп 
егуді /сынып отыр. Bсіресе, 
к+пжылды� зерттеуден кейін 
талшынны5 �асиеті та5 =ал-
дыр=ан. 

Қазір бұл жобамен Қазақ ұлттық 
қыздар педагогикалық универ ситеті-
нің физиолог-генетиктері айналысып 
жатыр. Экологияны жақсартуға 
бағытталған ғылыми-�ндірістік 
жұ мыс тар биыл к�ктемде басталады. 
Емен, арша, талшын ағаштары ауа-
да ғы зиянды қалдықтар мен ауыр 
металды басқа ағаштарға қарағанда 
бойына тез сіңіреді дейді ғалымдар. 
Олар ғылыми-зерттеу жұмыстарымен 

5 жылдан аса айналысқан. Содан 
кейін барып қана нақты іске к�шті.

«Мәселен, талшынды алып қа-
рай тын болсақ, бұл бұта тектес 
�сім дік 700 жылға дейін �седі. Ал 
емен 2-3 ғасырға дейін к�ктей береді. 
Біз осы ағаштарға к�птеген сараптама 
жасадық. Жапырақтарының құрамын 
тексеріп, зиянды қалдықтарды жақсы 
сіңіретініне к�з жеткіздік. Жапырақ 
жасушаларының сондай қасиеті 
бар», – деді техника ғылымдарының 
докторы Айтжамал Мусина.

Оған қоса, университеттің 
ғалымдары мен студенттері емдік 
ш�п түрлерін де зерттеп жатыр. 
Соның бірі – Алтай үшқаты. Одан 
биологиялық белсенді қоспа жасап, 
адам ағзасын тазартуға болады. 
Жазда ғылыми топ Шығыс Қазақстан 
облысына экспедицияға аттанады.
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